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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT

Identificació de la sessió:

Núm. : 04/2022
Caràcter: ordinària
Data: 26 d’abril de  2022
Horari: de 18:03 a 21:27 hores  
Lloc: saló de sessions de la Casa de la Vila

Hi assisteixen:

ALCALDE-PRESIDENT: Pere Regull i Riba (JxV)

REGIDORS I REGIDORES (per ordre alfabètic):

- Montserrat Arroyo i Ferrando (PSC)
- Salvador Campamà i Romeu (ERC)
- Anna Doblas i Ruiz (JxV)
- Montse Espinosa i Sospedra (ERC)
- Eladio García i Lodeiro (C’s)
- Miquel Medialdea i Guijo (PSC)
- Joan Manel Montfort i Guasch (JxV)
- Meritxell Montserrat i Mestres (JxV)
- Ricard Rafecas i Ruiz (JxV)
- Maria Ramon i Martínez (CUP)
- Montserrat Romagosa i Massana (VeC)
- Francisco Romero i Gamarra (PSC)
- Aureli Ruiz i Milà (JxV)
- Pere Sàbat i Lluverol (ERC)
- Lourdes Sánchez i López (PSC)
- Maria Sardà i Raventós (ERC)
- Gemma Urgell i Rocías (ERC)
- Noel Viñas i Serrano (CUP)
- Ramon I. Zaballa i Serra (PSC)

Excusa la seva absència:

- Dolors Rius i Marrugat (JxV)

És present el secretari de l'Ajuntament, Eduard Marcó i Alberti, i també l’interventor 
general José María García Pascual.

Desenvolupament de la sessió
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1. APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

S’aprova per assentiment l’acta de la sessió plenària del dia 22 de març de 2022.

SERVEIS CENTRALS I HISENDA

2.- Exp. núm. 9/2022/1627 - Proposta al Ple, si escau, d'aprovació de l'expedient de 
modificació de crèdits.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el dictamen 
següent, per al seu debat o aprovació si escau:

Atès que els diversos serveis han redactat els informes en els quals es justifica la necessitat de 
crear noves aplicacions pressupostàries, pel normal funcionament de diversos serveis.

Tenint en compte que l’expedient es tramita per raons de necessitat, plenament justificades, 
conforme el que disposa l’article 177 del Reial decret 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova 
el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 37 del Reial Decret 
500/90, i la Base 11 de les Bases d’Execució del pressupost.

ACORD:

PRIMER: Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits núm. 9/2022, en la 
modalitat de crèdits extraordinaris, d'acord amb el detall següent:

Modalitat: Crèdit extraordinari

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció
Crèdits totals 
consignats

3.23103.62900 Equipament serveis socials 3.000,00
4.33303.22799 Plans de comunicació i viabilitat Projecte Vinseum 76.500,00
5.33401.78900 Subvenció Casal de Vilafranca: projecte rehabilitació teatre 50.000,00

129.500,00

Font de finançament : Anul.lacions o baixes en aplicacions pressupostàries

Aplicació Descripció Crèdit inicial
Modificacion
s anteriors

Modificació 
que es 
proposa

Crèdits totals 
consignats

3.23103.22699 Assistència social: atenció primària 270.770,00 -50.000,00 -3.000,00 217.770,00
270.770,00 -50.000,00 -3.000,00 217.770,00

Font de finançament : Romanent líquid de tresoreria

Aplicació Descripció Modificació
  que es proposa
87000 Per a despeses generals 126.500,00
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SEGON: Aprovat inicialment s'exposarà al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, per quinze dies, durant els quals els interessats podran examinar-ho i 
presentar reclamacions davant el Ple. Es considera definitivament aprovat si durant el citat 
termini no s'haguessin presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d'un termini 
d'un mes per resoldre-les.

Aquest últim termini s'entendrà comptat a partir de l'endemà a la finalització de l'exposició al 
públic i les reclamacions es consideraran denegades, en qualsevol cas, si no es resolguessin en 
l'acte d'aprovació definitiva.

TERCER:  Aprovada definitivament la modificació s’inserirà anunci al Butlletí Oficial de la 
província de Barcelona, resumit per capítols, i entrarà en vigor al dia següent de la publicació 
al BOP. Es remetrà còpia a l’Administració de l’Estat i a l’òrgan de tutela financera. 

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 16 vots a favor (6 JxV, 5 ERC, 5 PSC), 2 en contra (2 CUP) i 2 
abstencions (1 VeC, 1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) exposa que es tracta de la creació de 3 partides. La recuperació d'una 
partida de l'any passat què, atès que s'ha prorrogat el Feder, els plants que el desenvolupen 
s’han prorrogat un any. 

Una altra partida és l'atorgament d'una subvenció al Casal per la rehabilitació del teatre, que 
serveix per col·labora en la redacció del projecte.

La darrera partida és d'equipaments de serveis socials, per la compra de material 
inventariable.

 La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que en quant a l’equipament per a Serveis Socials 
i als Plans de Comunicació i viabilitat del Vinseum, res a dir.

Quant a la subvenció de 50.000€ al Casal, des de VeC estan d’acord amb aquesta subvenció 
amb diner públic al Casal, entitat privada de caire cultural i esportiu que aporta molt a la vila.
Caldria, però, veure el Conveni pel qual aquesta inversió amb diner públic repercutirà, o 
arribarà millor dit, a tots els vilafranquins i vilafranquines.
Repeteix, però, que estan d’acord en fer inversions en cultura i en esport a la nostra vila i 
veuen bé aquesta subvenció.

Anuncia que s’abstindrà, perquè es tracta de la gestió d’un pressupost que no té el nostre 
suport

 El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia el vot en contra perquè no són els seus pressupostos.

 El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que aquesta vegada valoren molt positivament la 
subvenció al Casal. És important que les entitats és sentint recolzades. A més si es tracta 
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d'una entitat centenària i una entitat amb uns orígens vinculats a les classes populars aquesta 
vila i una entitat que fa una tasca excel·lent.

Per altra part, insisteixen que són molts els diners invertits al VINSEUM, però cal que ens 
assegurem que en el futur sigui un focus econòmic i turístic de la Vila.

Anuncia el vot favorable.

3.- Exp. núm. 9/2022/1751 - Proposta al Ple, si escau d'aprovació deis comptes anuals de 
la societat mpal. SERVEIS MPALS. DE COMUINICACIO, S.L., corresponents a l'exercici 2021.

Atès que el Consell d’Administració de Serveis Municipals de Comunicació, S.L. (en endavant, 
SERCOM) va formular els comptes anuals (en format PIMES) de l’exercici 2021.

Els comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2021 (en format PIMES) estan 
formats pel Balanç de Situació, el Compte de Pèrdues i Guanys i la Memòria, juntament amb 
l’Informe d’Auditoria emès. 

Els comptes s'han formulat en el format de les Petites i Mitjanes Empreses (PIMES) al 
concórrer les circumstàncies legals (volum de les partides d'actiu, xifra anual de negoci i 
nombre de treballadors) que ho permeten.

El resultat de l'exercici és de -696.712,47 € (pèrdues), proposant-se el repartiment següent:

Base de repartiment
Saldo del compte de pèrdues i guanys (pèrdues) -696.712,47 €
Compensació per aportació de socis i propietaris 695.000,00 €

Total           -1.712,47 €
Aplicació
A resultats d’exer. anteriors pendents de compensar amb beneficis 
futurs

-1.712,47 €

Atès que, d’acord amb l’article 8 dels estatuts de la societat, el Ple municipal exerceix les 
funcions de Junta General de SERCOM.

Per tot lo exposat, es PROPOSA:
 
Primer.- Aprovar els comptes anuals (en format PIMES) de SERCOM de l’exercici 2021.

Segon.- Aprovar la distribució del resultat de l’exercici 2021 en els següents termes:

Base de repartiment
Saldo del compte de pèrdues i guanys (pèrdues) -696.712,47 €
Compensació per aportació de socis i propietaris 695.000,00 €

Total           -1.712,47 €
Aplicació
A resultats d’exer. anteriors pendents de compensar amb beneficis 
futurs

-1.712,47 €
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VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 13 vots a favor (6 JxV, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 7 abstencions (5 
ERC, 2 CUP).

INTERVENCIONS:

Es realitza el debat sobre els punts 3 a 7 de l’ordre del dia en aquest punt. Les intervencions 
van dir:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) recorda que l'any 2021 encara estàvem en pandèmia. L'afectació va 
ser molt important. Els ingressos van decaure molt. Els ingressos d’EMAVSA han estat més 
estables per la pròpia naturalesa del servei que presta.

Es comença a veure una certa recuperació de l'activitat en el 2021.

La Festa Major es va fer amb una certa normalitat, però els ingressos no van recuperar-se. Els 
resultats donada la situació de pandèmia eren previsibles. Cal estar atents al 2022, perquè cal 
tornar a una certa normalitat.

El VINSEUM encara està en un impàs degut a les obres. Esperen que el 2023 sgui un any de 
ple rendiment del VINSEUM.

El Sr. Eladio García (C’s)  anuncia el vot favorable a SERCOM perquè hi ha una auditoria 
externa i la fiscalització de la Intervenció municipal. Destaca que el dèficit estructural va en 
augment i caldria reduir-lo perquè costa 700.000 euros als veïns de Vilafranca.

EMAVSA és l'empresa municipal que dona alegries. Felicita els gestors de l'empresa.

Respecte l’EPEL, manifesta que la cultura costa diners i a nosaltres ens costa molts diners. Cal 
replantejar-se com reduir la gran quantitat de diners que s'hi destinen. Caldrà adequar les 
quotes al cost que suposa. Destaca que cada any l'ajuntament hi destina un milió d'euros.

Del VINSEUM demana a veure quan acabarem d'injectar-hi diners.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de VeC posen en valor que hi hagi uns 
mitjans de comunicació públics a la vila  i feliciten l’entitat per la tasca que està fent. D’acord 
amb el vot emès pel seu representant, hi votaran a favor.

També feliciten l’empresa municipal d’aigües per la seva eficàcia i bona gestió.
Sempre han donat suport a la gestió pública de l’aigua i així continuarà sent. Per altra banda, 
creuen que és urgent començar a plantejar-se des de l’àmbit municipal el tema de l’energia. 
EMAVSA, per la seva experiència i perquè ja ha iniciat aquest camí, facilitant energia calorífica 
a diversos equipaments públics, seria l’empresa adequada per donar un pas més en aquesta 
direcció. Segurament per  abordar aquest plantejament caldrà revertir tots els beneficis a la 
pròpia empresa. Hi votaran a favor.

Com sempre han dit, des de VeC pensen que l’ensenyament proveït des d’equipaments públics 
hauria de ser accessible a tothom i per tant, amb quotes determinades mitjançant tarifació 
social, especialment l’Escola de Música i l’Arsenal.. Anuncia la seva abstenció.
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Des de VeC estan d’acord en invertir en el VINSEUM, que es manté, bàsicament, gràcies a 
l’aportació que rep de l’ajuntament. Ara que ja estan les reformes fetes  i ja quasi tenim un 
nou VINSEUM, creuen que caldria planificar amb temps el paper del VINSEUM a Vilafranca, al 
Penedès i a Catalunya. I creuen que caldria parlar del  paper de l’ajuntament respecte al 
VINSEUM, mitjançant un grup de treball format pels diferents grups municipals i els tècnics 
dels corresponents serveis per tal d’abordar aquesta planificació.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que no intervindran i que els seus vots estaran en la 
mateixa línia del que van votar els seus representants en els ens.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que la gestió dels comptes són correctes.

Referent a SERCOM, ens hem de felicitar de tenir un mitjà públic com a que tenim. Hem de 
garantir la pluralitat

EMAVSA, és el model a seguir. Creuen que s'han de fer els màxims passos endavant per la 
sobirania energètica.

EPEL tenen visions diferents. Creuen imprescindible la tarifació social de l'Escola de Música. És 
una manera d’avançar en justícia social.

Fundació de la Festa Major. Agraeixen la feina desinteressada dels administradors i 
administradores. Tornen a reclamar que aquest ens s'encarregui de buscar finançament extern 
i alliberar els administradors d'aquesta tasca. Cal repensar i modernitzar el model. Cal que en 
els espais corresponents, es debati amb més profunditat.

VINSEUM, és una peça fonamental tant per la cultura del vi com per la recerca. Cal que sigui 
el millor museu del vi del nostre país i a poder ser d'Europa. Cal assegurar que el projecte de 
museïtzació sigui veritablement potent. Seguiran treballant per millorar els àmbits de què 
poden fer Vilafranca un millor lloc per viure.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que segurament coincidim tots. Els serveis s'han de 
pagar. Hi ha dos maneres de pagar: que els paguin els usuaris o que els paguin tots els 
ciutadans. Hi ha una sèrie de serveis que estan reglats, per exemple l'ensenyament. Hi ha 
altres serveis que tot i ser importants l'estat i la Generalitat no consideren un dret universal i 
per tant cal fer aportacions.

La Fundació de la Festa Major va ser creada per administrar bé la Festa Major, per tal de 
seguir els criteris comptables i de legalitat. Segons que faci la Fundació de la Festa Major es 
pot coartar l'activitat dels administradors. Als administradors se'l tria per a que organitzin la 
festa, en tots els sentits.

El VINSEUM també ha de fer recerca. En el darrer Consell, ja es va dir que es fa recerca. Ara 
però, la prioritat del museu és acabar les obres i el projecte per tal que a l'hivern-primavera 
vinents, estiguin en funcionament. Si no, perdrem el finançament Europeu, que són dos 
milions que no podem perdre.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) puntualitza que en cap moment a dit que el serveis hagin de ser 
gratis, han dit que estan a favor de la tarifació social.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que la tarifació social té un perill, si la quota alta és 
massa alta, pot provocar que es desapunti la gent.
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El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que hi ha ajuntaments com per exemple Vilanova que tenen 
tarifació Social a l'escola de música.

En referència a la Fundació de la Festa Major, estan d'acord que cal trobar mecanismes per un 
finançament més estable, cal posar-s’hi. Cal trobar un mecanisme per facilitar l'activitat dels 
administradors. 
 
L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que el que cal és que el seu representant faci una 
proposta concreta, no s'han de quedar només en demanar.

El Sr. Pere Sàbat (ERC)  afirma que l'objectiu del VINSEUM és acabar les obres. I que si ha de 
ser un motor, la recerca ha de ser fonamental.

L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que en el Consell ja es va dir que la prioritat era 
l’acabament de les obres. La recerca ja es farà. Els treballadors del museu ja van explicar que 
es feia recerca.

4.- Exp. núm. 8/2022/1751 - Proposta al Ple, si escau, d'aprovació deis comptes anuals de 
la societat mpal. EMPRESA MPAL. D'AIGÜES DE VILAFRANCA, S.A., corresponents a l'exercici 
2021.

Atès que el Consell d’Administració de l’Empresa Municipal d’Aigües de Vilafranca, S.A.U (en 
endavant, EMAVSA) va formular els comptes anuals abreujats de l’exercici 2021.

Els Comptes Anuals Abreujats estan formats pel Balanç de Situació Abreujat, el Compte de 
Pèrdues i Guanys Abreujat i la Memòria Abreujada, juntament amb l’Informe de Gestió i 
l’informe d’Auditoria de Comptes emès.

 
Els comptes s'han formulat de forma abreujada atès que concorren les circumstàncies legals 
(volum de les partides d'actiu, xifra anual de negoci i nombre de treballadors) que permeten 
utilitzar la modalitat abreujada.

El resultat de l’exercici es concreta en un benefici de 391.251,96 €, proposant-se la següent 
aplicació de resultats:

Base de repartiment
Saldo del compte de pèrdues i guanys 391.251,96 €

Aplicació
A reserves voluntàries 273.851,96 €
A dividend a distribuir 117.400,00 €

Atès que, d’acord amb l’article 8 dels estatuts de la societat, el Ple municipal exerceix les 
funcions de Junta General d’EMAVSA.

Per tot lo exposat, es PROPOSA:

Primer.- Aprovar els comptes anuals abreujats d’EMAVSA de l’exercici 2021.

Segon.- Aprovar la distribució del resultat de l’exercici 2021 en els següents termes:
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Base de repartiment
Saldo del compte de pèrdues i guanys 391.251,96 €

Aplicació
A reserves voluntàries 273.851,96 €
A dividend a distribuir 117.400,00 €

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per unanimitat (20 regidories presents respecte les 21 de dret).

5.- Exp. núm. 11/2022/1751 - Proposta al Ple, si escau, d'aprovació deis comptes anuals 
de l'entitat pública empresarial local INSTITUT MUNICIPAL DE FORMACIÓ, corresponents a 
l'exercici 2021.

Atès que el Consell d’Administració de l’entitat pública empresarial Institut Municipal de 
Formació (en endavant, IMF) va formular els comptes anuals (en format PIMES) de l’exercici 
2021.

Els comptes anuals (format PIMES) corresponents a l’exercici econòmic de 2021 estan formats 
pel Balanç de Situació, el Compte de Pèrdues i Guanys, l’Estat de Canvis del Patrimoni Net i la 
Memòria Anual, juntament amb l’informe d’auditoria emès. 

Els comptes s'han formulat en el format PIMES tota vegada que concorren les circumstàncies 
legals (volum de les partides d'actiu, xifra anual de negoci i nombre de treballadors) que 
permeten utilitzar aquesta modalitat.

El resultat de l'exercici és de -1.066.257,49 € (pèrdues), proposant-se la següent base de 
repartiment:
 
Base de repartiment  

Saldo del compte de pèrdues i guanys (pèrdues) -1.066.257,49 €
Compensació per aportació del soci únic (exercici 2020) 1.189.297,22 €
Total 123.039,73 €

Aplicació  

A Resultats Exercicis Anteriors 123.039,73  €

Atès que, d’acord amb l’article 9 dels estatuts, el Ple de l’ajuntament és el competent per 
l’aprovació dels comptes anuals.

Per tot lo exposat, es PROPOSA:

Primer.- Aprovar els comptes anuals (en format PIMES) de l’IMF de l’exercici 2021.

Segon.- Aprovar la distribució del resultat de l’exercici 2021 en els següents termes:

Base de repartiment  

Saldo del compte de pèrdues i guanys (pèrdues) -1.066.257,49 €
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Compensació per aportació del soci únic (exercici 2020) 1.189.297,22 €
Total 123.039,73 €

Aplicació  

A Resultats Exercicis Anteriors 123.039,73  €

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 14 vots a favor (6 JxV, 5 PSC, 2 CUP, 1 C’s) i 6 abstencions (5 
ERC, 1 VeC).

6. - Exp. núm. 10/2022/1751 - Donar compte al Ple de l'aprovació deis comptes anuals de 
la FUNDACIÓ FESTA MAJOR, corresponents a l'exercici 2021.

Atès que el Patronat de la Fundació Festa Major de Vilafranca del Penedès va aprovar els 
comptes anuals (en format simplificat) de l’exercici 2021.

Els comptes anuals de la Fundació Festa Major (en format simplificat)  corresponents a l’exercici 
econòmic de 2021 estan formats pel Balanç Simplificat, el Compte de Resultats Simplificat, la 
Memòria simplificada i l’Estat de Canvis en el Patrimoni Net. Consta informe d’auditoria de 
comptes emès. 

El resultat de l'exercici és de -41.813,50 €, proposant-se el repartiment següent:

Base de repartiment
Saldo del compte de pèrdues i guanys                   -41.813,50 

€
Aplicació
Aplicació a Excedents negatius d’exercicis 
anteriors 

-41.813,50  
€

Per tot lo exposat, es proposa DONAR COMPTE de:

Primer.- L’aprovació dels comptes anuals simplificats de la Fundació Festa Major de l’exercici 
2021.

Segon.- La distribució del resultat de l’exercici 2021 en els següents termes:

Base de repartiment
Saldo del compte de pèrdues i guanys                   -41.813,50 

€
Aplicació
Aplicació a Excedents negatius d’exercicis 
anteriors 

-41.813,50  
€

7. - Exp. núm. 12/2022/1751 - Donar compte al Ple de l'aprovació deis comptes anuals de 
la FUNDACIÓ VINSEUM, MUSEU DE LES CULTURES DEL VI DE CATALUNYA, corresponents a 
l'exercici 2021.
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Atès que el Patronat de la Fundació Vinseum Museu de les Cultures del Vi de Catalunya 
(VINSEUM) va aprovar els comptes anuals abreujats de l’exercici 2021.

Els Comptes Anuals Abreujats corresponents a l’exercici econòmic de 2021 estaven comprensius 
del Balanç de Situació Abreujat, del Compte de Pèrdues i Guanys Abreujat, l’Estat de Canvis en 
el Patrimoni Net i la Memòria Econòmica Abreujada. Consta informe d’auditoria de comptes 
emès.

 
Els comptes s'han formulat de forma abreujada atès que concorren les circumstàncies legals 
(volum de les partides d'actiu, xifra anual de negoci i nombre de treballadors) que permeten 
utilitzar la modalitat d'abreujada.

El resultat de l'exercici ascendeix a l’import de -6.028,94 € (pèrdues), sobre el qual s’adopta 
l’acord de repartiment següent:  

Base de repartiment
Saldo del compte de pèrdues i guanys                 
Aplicació 

-6.028,94 €

Excedents negatius d’exercicis anteriors -6.028,94 €

Per tot lo exposat, es proposa DONAR COMPTE de:

Primer.- L’aprovació dels comptes anuals abreujats del VINSEUM de l’exercici 2021.

Segon.- La distribució del resultat de l’exercici 2021 del VINSEUM en els següents termes:

Base de repartiment
Saldo del compte de pèrdues i guanys                 
Aplicació 

-6.028,94 €

Excedents negatius d’exercicis anteriors -6.028,94 €

8. - Exp. núm. 18/2021/1408 - Proposta al Ple, si escau, d'aprovació de l'adjudicació del 
servei de neteja i manteniment deis diferents tipus de zones verdes, pares, etc.
 
La Comissió informativa de Serveis Centrals i Hisenda PROPOSA al Ple municipal, per a la seva 
consideració i, si s’escau aprovació, el dictamen següent

ANTECEDENTS

El Ple de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès, en sessió celebrada en data 16 de novembre 
de 2021 va aprovar l'expedient de contractació i el plec de clàusules administratives del servei 
de neteja i manteniment dels diferents tipus de zones verdes, parcs, elements vegetals viaris 
incloent l'arbrat del municipi de Vilafranca del Penedès, segons expedient número 
18/2021/1408.

Durant el termini establert per a la presentació de propostes es van presentar les següents 
empreses:

• CET NOU VERD, SCCL, en data 22/12/2021 a les 13:59:21
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La mesa de contractació es va reunir en data 3 de gener de 2022 per a la qualificació del 
sobre 1 i obertura del sobre 2 i en data 7 de febrer de 2022 per a la valoració del sobre 2 i 
celebració de l'acte públic d'obertura del sobre 3, acordant proposar a l'òrgan de contractació 
l'adjudicació del contracte d'acord amb el següent ordre de classificació:

1.- CET NOU VERD, SCCL 68,50 punts

En data 7 de febrer de 2022 es va obtenir Certificat del Registre Electrònic d’Empreses 
Licitadores de la Generalitat de Catalunya de l’empresa CET NOU VERD, SCCL, en el qual 
consten les dades d’aptitud; capacitat d’obrar i que no està incursa en cap prohibició, així com 
la classificació empresarial del Grup O – Subgrup 6. Conservació i manteniment de muntanyes 
i jardins i categoria 5, donant  compliment de la solvència econòmica i financera i tècnica i 
professional, excepte el primer i tercer punt de la solvència tècnica i professional del plec de 
clàusules administratives. 

Per Resolució de data 18 de febrer de 2022 es va classificar la proposta presentada a la 
licitació i es va requerir a l’empresa CET NOU VERD, SCCL per a què, en el termini màxim de 
10 dies presentes la documentació acreditativa del primer i tercer punt de la solvència tècnica 
i professional del plec de clàusules administratives, en concret: 

- Inscripció del Registre de Centres Especials de Treball de Catalunya o l'equivalent a la 
comunitat autònoma que correspongui, indicant de forma específica l'acreditació de que el CET 
disposa del Servei USAP per atendre els processos d'inserció de persones amb discapacitat 
intel·lectual i/o trastorn mental, mitjançant la seva inclusió en la Resolució d'atorgament de 
les subvencions destinades a la realització d'accions relatives a la unitat de suport a l'activitat 
professional en el marc dels serveis d'ajustament personal i social de les persones amb 
discapacitat d'especial dificultat contractades en els centres especials de treball, exercici 2020. 
En aquest sentit, s'haurà d'aportar un certificat o equivalent conforme es compleix aquest 
requisit. 

- Caldrà acreditar que es disposa, com a mínim, de 2 tècnics/ques especialistes en 
integració socio-laboral, psicologia, treball social, educació social o pedagogia. El personal 
tècnic ha d'estar integrat en les Unitats de suport de l'activitat professional en el marc dels 
serveis d'ajustament personal i social de les persones amb discapacitat d'especial dificultat 
contractades en els centres especials de treball integrades a l'empresa, participants en el 
contracte.

En data 22 de febrer de 2022, l’empresa CET NOU VERD, SCCL ha presentat la documentació 
requerida per l’esmentada resolució.

En data 7 de març el servei responsable ha fet informe favorable a les acreditacions 
presentades per l’empresa CET NOU VERD, SCCL. 

Fonaments Jurídics

Articles 150, 151 i 153 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del Sector Públic.

La competència per a contractar correspon al Ple de la corporació de conformitat amb l’apartat 
2 de la Disposició Addicional Segona de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del 
Sector Públic, tenint en compte que el valor estimat del contracte supera el 10% dels recursos 
ordinaris dels pressupost i la quantia de sis milions d’euros.

En virtut dels anteriors antecedents, s’ACORDA:
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Primer.- Adjudicar el contracte per a  la prestació del servei de neteja i manteniment dels 
diferents tipus de zones verdes, parcs, elements vegetals viaris incloent l'arbrat del municipi 
de Vilafranca del Penedès mitjançant contracte reservat a centres especials de treball a favor 
de l’empresa CET NOU VERD, SCCL amb CIF F60705415, per un import total, pels dos anys de 
durada del contracte, de 2.838.263,48€ IVA inclòs (2.446.215,26€ més 392.048,22€ 
corresponents a IVA del 10% i 21%)

Segon.- Disminuir l’import de l’AD220219000195 en 348.420,76€, atès que l’import total 
d’aquest AD és de 783.946,71€, el qual es va aprovar segons expedient número 
28/2020/CNT, per la continuïtat del servei de neteja i manteniment dels diferents tipus de 
zones verdes, parcs, elements vegetals viaris incloent l'arbrat del municipi de Vilafranca del 
Penedès fins el 30 de setembre del 2022 i aquest termini es reduirà en l’adjudicació del nou 
contracte.

Tercer.- Disposar la despesa per import de 827.826,85€ (IVA inclòs) amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 4.17101.22799 de l’exercici 2022.

Disposar la despesa condicionada a l’existència de crèdit en el pressupost vinent, any 2023 
per import de 1.419.131,74€ (IVA inclòs) amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
4.17101.22799.

Disposar la despesa condicionada a l’existència de crèdit en el pressupost vinent, any 2024 
per import de 591.304,89€ (IVA inclòs) amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
4.17101.22799.

Quart.- Nomenar com a responsable del contracte a la Sra. Vera Mestre Soler, Tècnica de 
Serveis Urbans d’aquest ajuntament.

Cinquè.- Notificar a CET NOU VERD, SCCL què, de conformitat amb l’article 153.3 LCSP i atès 
que es tracta d’un contracte susceptible de recurs especial en matèria de contractació, aquest 
no es podrà formalitzar abans que transcorrin 15 dies hàbils des de la remissió de la 
notificació d’adjudicació.

Sisè.- Publicar l’adjudicació del contracte en el Perfil del contractant.

Setè.- Comunicar les dades bàsiques del contracte al Registre de Contractes del Sector Públic.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per unanimitat (20 regidories presents respecte les 21 de dret).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que al novembre de l'any passat es va aprovar la licitació del 
contracte del servei de neteja i manteniment de zones verdes. Només s'ha presentat Nou 
Verd, què és qui actualment està fent el servei.

Aquest és un contracte reservat a centres especials de treball. Això limita el nombre 
d'empreses que es poden presentar, però n'hi ha diferents. Al final ha estat una empresa de 
Vilafranca qui ha guanyat el concurs. El preu anual 1.419.000 euros.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el vot favorable i manifesta que és una empresa que ja fa 
anys que s’hi treballa.
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La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de VeC volen mostrar la seva sorpresa per 
l’incompliment de la proposta de VeC feta en CI i acceptada per aquest Ple tal i com consta a 
l’acta del mes de novembre de 2021, per la qual un membre d’un grup municipal a l’oposició 
seria present en el procés (la Mesa) de licitació i adjudicació.

Des de VeC, i també des de la resta de grups municipals a l’oposició, han mostrat sempre 
bona predisposició per fer aportacions i col·laborar, i no entenen  actuacions d’aquest tipus 
provinents  de l’equip de Govern fetes des de l’opacitat o, si més no,  des del menysteniment.
Tots els grups municipals son Ajuntament i seria bo que en projectes importants tothom hi 
pugués col·laborar, de la mateixa manera que en decisions importants l’equip de Govern 
demana el suport de tots els grups.

Dit això, des de VeC no qüestionen el procediment seguit en aquesta licitació, creuen que ha 
estat feta amb tota correcció per part de l’equip tècnic. I tampoc qüestionen el resultat del 
concurs, al contrari, ja varen manifestar en el seu dia que des de VeC donaran sempre suport 
a aquest tipus de contractacions amb empreses d’inserció social. Però sí que critiquem les 
maneres respecte als grups municipals de l’oposició.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que han defensat la gestió pública municipal dels serveis 
públics. Cal prioritzar la contractació d’entitats amb perspectiva social petites i mitjanes i que 
treballen per la inclusió i la inserció. Els sembla perfecte la contractació de Nou Verd. Una 
empresa amb una clara visió social i que treballa per la inclusió i inserció comunitària. 

Cal introduir la perspectiva social, ecologista i feminista en la contractació pública. Cal exigir la 
igualtat de tracte en tots els drets laborals i salarials de tots els treballadors i treballadores.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) anuncia el vot favorable i reiteren que celebren que es faci un 
contracte reservat a centres especials de treball, facilitant que cooperatives inserció laboral 
puguin participar i garantint així feina a persones amb risc d'exclusió social.

Avui mateix, Entrem-hi ha fet públic que durant l'any 2021 ha pogut facilitar la inserció laboral 
de 308 persones gràcies a contractes com els que avui adjudiquem.

9. - Exp. núm. 1/2021/1566 - Proposta al Ple, si escau, d'aprovació de l'actualització del 
patrimoni públic municipal del sol i d'habitatge de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès.

La Comissió informativa de Serveis Centrals i Hisenda PROPOSA al Ple municipal, per a la seva 
consideració i, si s’escau aprovació, el dictamen següent

ANTECEDENTS

Primer.- El Ple de la Corporació, en sessió de data 21 de setembre de 2021, va aprovar la 
constitució del Patrimoni públic municipal del sòl i d’habitatge de l’Ajuntament de Vilafranca 
del Penedès i el balanç de situació d’aquest patrimoni.

Segon.- El Patrimoni públic del sòl i d’habitatge, en l’àmbit municipal, és aquell patrimoni dels 
Ajuntaments de caràcter especial, constituït pel conjunt de béns de titularitat municipal que es 
troben especialment afectats al compliment d’una sèrie de finalitats d’interès públic, 
consistents, en termes generals, en la intervenció pública en la regulació del mercat del sòl: 
millora de la qualitat de vida, accés a habitatge digne io adequat, abaratir el preu del sòl  
urbanitzat, infraestructures i equipaments, etc.

Tercer.- L’arquitecte responsable del servei de planejament i llicències i Cap del servei 
d’habitatge d’aquest ajuntament ha emès informe en relació amb les altes i baixes produïdes 

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
4/2022/1028

Codi validació document:
14155462644044246222

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 14 de 45

en aquest patrimoni públic del sòl i d’habitatge. Així mateix, s’han actualitzat els actius de 
tresoreria vinculats a aquest patrimoni.

Quart.- D’acord amb l’article 164.5 TRLU, l’inventari i balanç de situació del patrimoni 
municipal del sòl i d’habitatge s’ha d’actualitzar permanentment.

FONAMENTS JURÍDICS

Primer.- Articles 14 a 16  i 100 i ss. del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, pel qual s’aprova el 
Reglament del patrimoni dels ens locals.

Segon.- Articles 160 i ss. del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei d’Urbanisme de Catalunya.

Tercer.- Articles 222 i ss. del Decret 305/2006, de 18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament 
de la Llei d’Urbanisme.

Quart.- Article 10.6 del Decret Llei 17/2019, de 23 de desembre, de mesures urgents per 
millorar l’accés a l’habitatge.

Cinquè.- De conformitat amb l’article 105.1 del Decret 336/1988, de 17 d’octubre, pel qual 
s’aprova el Reglament de patrimoni dels ens locals, la competència per aprovar, rectificar i 
comprovar l’inventari correspon al Ple de la Corporació.

En virtut dels antecedents i fonaments de jurídics anteriors, s' ACORDA:

Primer.- Actualitzar el patrimoni públic municipal del sòl i d’habitatge de l’Ajuntament de 
Vilafranca del Penedès, segons la relació que consta a l’Annex I d’aquest acord així com el 
balanç de situació que s’adjunta com Annex II, d’acord amb les baixes i altes detallades en 
l’informe emès per la tècnica municipal.

Segon.- Remetre l’actualització de béns que constitueixen el Patrimoni públic municipal del sòl 
i d’habitatge, així com el balanç de situació d’aquest patrimoni, al Registre de Planejament 
Urbanístic de Catalunya, d’acord amb l’article 10.6 del Decret llei 17/2019, de mesures 
urgents per millorar l’accés a l’habitatge.

Tercer.- Comunicar aquest acord al Servei d’Intervenció i al de Tresoreria municipal

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 12 vots a favor (6 JxV, 5 PSC, 1 C’s), 2 en contra (2 CUP) i 6 
abstencions (5 ERC, 1 VeC).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV)  manifesta què cal actualitzar periòdicament el Patrimoni municipal del 
sòl. S’ha adquirit habitatge social pel sistema de tempteig, cal reflectir la venda d'habitatges 
de la Casa Feliu i perquè hi ha la cessió del solar del carrer Gloria Lasso destinat a habitatge 
de lloguer social.

 La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de VeC creuen que aquesta hauria de ser 
una eina per millorar les polítiques públiques en habitatge municipal.
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En aquest sentit, lamenten una vegada més, la venda d’un edifici (Casa Feliu) que va ser cedit 
per revertir en habitatge social per a persones vulnerables.
Anuncia la seva abstenció

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que el 30 de juny de 2020 s'ha anunciava l'acabament 
de la rehabilitació de la Casa Feliu. El regidor Francisco Romero manifestava que la 
remodelació d'aquest edifici era una mostra de que l'Ajuntament estima al patrimoni i l'alcalde 
subratllava la bona ubicació dels pisos i que s'havia vetllat per mantenir la qualitat patrimonial 
i construir uns pisos pràctics i moderns. Amb la venda de la Casa Feliu demostren que no 
estimen el patrimoni i incompleixen la voluntat de la donant.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que és un tema tècnic. Estan a favor de l'adquisició 
per tempteig i retracte i la cessió per a habitatge social. Demana més explicacions per la 
venda de la Casa Feliu.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) puntualitza que la senyora Feliu volia aquella casa tingués un 
rendiment social. Si utilitzem els pisos ara, tindrem 11 pisos d'habitatge social. És millor 
vendre'ls i després tenir molts més habitatges per destinar-los a política social.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que no s'entén que hi ha un problema d'habitatge, hi ha 
pisos buits i gent al carrer. Demana que s'aposti pels habitatges de la Casa Feliu.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV)  manifesta que no solucionarem el problema posant aquests pisos a 
lloguer. Considerem que la intenció del Govern solucionarà més el problema.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que mentre existeixi la problemàtica, cal treballar ara 
amb les famílies.

10. - Exp. núm. 2/2022/1455 - Proposta al Ple, si escau, d'aprovació de modificació de la 
plantilla. .

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa que se sotmeti al Ple Municipal, 
per a la seva consideració i votació, el dictamen següent:

 Procés d’estabilització de la plantilla de l’Ajuntament
L’alta temporalitat és una problemàtica comuna en el conjunt de les Administracions 
Públiques, problemàtica abordada mitjançant l’aprovació de la Llei 20/2021, del 28 de 
desembre, de mesures urgents per a la reducció de la temporalitat a l’ocupació pública. 

Aquesta norma tracta de solucionar la situació creada en què actualment les relacions de 
caràcter temporal tenen una durada inusualment llarga, articulant la possibilitat de realitzar 
diversos processos extraordinaris d’estabilització de places ocupades amb caràcter temporal 
amb una durada inusualment llarga, d’acord amb la interpretació realitzada pels tribunals de 
justícia respecte el seu contingut i abast, amb la clara finalitat d’aconseguir que la temporalitat 
a les Administracions Públiques sigui inferior al 8% del conjunt d’empleats i empleades 
públiques a cadascuna de les Administracions. 

Dita norma amb rang de llei estableix l’execució de diversos processos selectius de caràcter 
extraordinari, preveient l’aplicació de diversos criteris específics que només són d’aplicació 

Atès que per tal de poder realitzar una bona gestió del treball a l’Ajuntament de Vilafranca, és 
necessari disposar de la dotació d’efectius personals permanents que cobreixin les necessitats 
reals dels serveis.
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Atès allò que estableix l’article 2.1 de la llei 20/2021, de 28 de desembre, de medidas 
urgentes para la reducción de la temporalidad en el empleo público, quan diu que s’autoritza 
una taxa addicional per a l’estabilització del treball temporal que inclourà les places de 
naturalesa estructural, que estiguin o no dins de les relacions de treball, plantilles o d’altres 
formes d’organització dels recursos humans i que estan dotades pressupostàriament, hagin 
estat ocupades de forma temporal i ininterrompuda almenys en els tres anys anteriors a 31 de 
desembre de 2020.

Atesos els informes de la cap del servei de Promoció Econòmica, de la cap del servei 
d’Ocupació i de la Directora de Serveis Socials, on identifiquen uns llocs de treball, que 
actualment no formen part de la plantilla i que cal entendre com a estructurals dins la plantilla 
de l’Ajuntament, modificant aquesta.

Atès que el servei de Recursos Humans, de l’anàlisi de la plantilla i llocs de treball i per tal de 
poder confeccionar l’Oferta Pública d’Estabilització, identifica els següents llocs de treball, 
ocupats per personal temporal des d’abans de l’1 de gener de 2016 i dotats 
pressupostàriament, que haurien de passar a formar part de la plantilla:

- 2 places d’Aux. Administratiu/va, de personal funcionari, adscrites als serveis de 
Promoció Econòmica i Ocupació.

- 1 plaça d’Administratiu/va, de personal funcionari, adscrita al servei de Serveis Socials.
- 2 places de Treballador/a Socials, personal laboral, adscrites al servei de Serveis 

Socials.
- 5 places de Tècnic/a d’Ocupació, de personal laboral, adscrites al servei d’Ocupació. 
- 1 plaça de Tècnic/a auxiliar d’Ocupació, de personal laboral, adscrites al servei 

d’Ocupació. 
Atès que cal modificar la plaça d’Educador Social (amb referència 30707) i fer-la de la 
categoria laboral de Treballadora Social, doncs l’actual rellevista i ocupant de la plaça està 
realitzant les tasques pròpies del treball social. 

L’article 9.2 del Reial Decret Legislatiu 5/2015, de 30 d’octubre, pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei de l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic estableix que han de ser ocupades per 
personal funcionari de carrera els llocs de treball que tinguin assignades tasques que incloguin 
l’exercici de funcions que impliquin la participació directa e indirecta en l’exercici de potestats 
publiques o en la salvaguarda dels interessos generals de l’Estat i de les Administracions 
Públiques correspon exclusivament als funcionaris públics.

Així mateix, l’article 92.2 de la Llei 7/1985, del 2 d’abril, reguladora de les bases del règim 
local, estableix que amb caràcter general, els llocs de treball a l’Administració Local hauran de 
ser ocupats per funcionaris de carrera. 

Atès que actualment a l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès hi ha un gran nombre de places 
associades a llocs de treball que, en atenció a les tasques genèriques assignades, haurien de 
ser ocupades per personal funcionari en comptes de personal laboral.

En aquest sentit el Pla d’Ordenació de Recursos Humans aprovat pel Ple de 21 de desembre de 
2021, estableix que tot un conjunt de llocs de treball han de ser ocupats per personal 
funcionari, vinculant aquest Ajuntament respecte les posteriors modificacions de la Plantilla i la 
Relació de Llocs de Treball per tal de regularitzar l’esmentada situació, incloent com a Llocs de 
treball d’aquestes característiques els següents, previ anàlisi de la plantilla i llocs de treball:

- Places d’Auxiliar Administratiu/va amb referències: 50106, 10203, 30607.
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- Plaça d’Administratiu/va amb referència 60724
- Places de Tècnic/a Via Pública amb referències: 50149 i 50115
- Plaça de Tècnic/a de Salut amb referència 30603
- Places d’Arquitecte/a amb referències: 60701 i 60706
- Plaça d’Arquitecte/a Tècnic amb referència 60708
- Plaça d’Enginyer/a Industrial amb referència 60702P

Per tal de poder confeccionar l’Oferta Pública d’Estabilització, cal identificar les següents places 
de personal laboral que haurien de passar a formar part de la plantilla de personal funcionari, 
preveient-se de manera expressa que un cop proveïda reglamentàriament les places a través 
de l’OPO, les places en règim laboral seran amortitzades de manera immediata, establint que 
aquestes places en règim laboral ho són a extingir des del moment de l’aprovació d’aquesta 
modificació de la plantilla. 

 Altres modificacions de plantilla

Atès l’informe de Serveis Jurídics en el que s’indica la necessitat de dotar al servei d’un reforç 
o suport administratiu per tal de poder assumir, entre d’altres, les gestions administratives 
dels diferents expedients del servei, atenció telefònica i presencial d’usuaris dels pàrquings 
municipals i altres àmbits de la gestió patrimonial de l’Ajuntament, reparació inicial 
d’expedients administratius per tal de remetre als Jutjats contenciosos administratius, entre 
d’altres tasques. Cal tenir en compte que Serveis Jurídics actualment no compta amb cap 
plaça de suport administratiu estable, sinó que compta amb la col·laboració parcial d’altres 
empleats municipals, el que motiva paralització i ralentització en la tramitació dels expedients 
administratius de la seva competència, atès que tasques de suport o bé han d’esperar al 
suport parcial o han de ser realitzades pels Lletrats del Servei, que perden temps per dedicar a 
tasques pròpies del seu lloc de treball. 

Atès informe de la directora de Serveis Socials on sol·licita l’ampliació de la jornada de la plaça 
amb referència 50112, de conserge, actualment plaça assignada al 50% de jornada, per tal de 
poder cobrir la consergeria del C/ de Santa Maria durant tota la franja d’atenció al ciutadà. Es 
proposa que aquesta plaça sigui del 71,42% de jornada.

Atès informe de la Directora de Turisme on sol·licita l’ampliació de la jornada de la plaça amb 
referència 40402, d’informadora turística, actualment plaça assignada al 50% de jornada, per 
tal de poder dotar de més eficiència al servei de Turisme permetent entre d’altres millorar la 
gestió de les xarxes socials, la dinamització de l’Oficina de Turisme, ampliar l’obertura de l’OT, 
etc. Es proposa que aquesta plaça sigui del 100% de jornada.

Atès l’informe de l’Inspector de la Policia Local on sol·licita l’ampliació de la plantilla d’agents 
de la Policia Local per tal de poder augmentar la seguretat al municipi i la presència policial al 
carrer de tal manera que esdevinguin una garantia de bona convivència tant per la ciutadania 
com per aquelles persones que ens visiten amb la finalitat de donar un servei de qualitat. Es 
proposa la creació de 4 places d’agent de Policia Local però no pas la dotació econòmica de les 
mateixes fins resolució del corresponent procés selectiu.

Atès l’article 19.set de la llei 22/2021, de 28 de desembre, de Pressupostos Generals de l’Estat 
per l’any 2022, quan diu literalment el següent: 
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“Lo dispuesto en los apartados anteriores debe entenderse sin perjuicio de las adecuaciones 
retributivas que, con carácter singular y excepcional, resulten imprescindibles por el contenido 
de los puestos de trabajo, por la variación del número de efectives asignados a cada programa 
o por el grado de consecución de los objetivos fijados al mismo.”

Atès que l’article 27.1 del Decret 214/1990, de 30 de juliol, pel qual s’aprova el reglament de 
personal al servei de les entitats locals de Catalunya estableix que la plantilla de personal es 
pot modificar amb posterioritat a l’aprovació del pressupost durant l’any de la seva vigència, 
per respondre a l’establiment de nous serveis, per a l’ampliació, supressió o millora dels 
existents que no admetin demora per a l’exercici següent, com també si respon a criteris 
d’organització administrativa interna, considerant que en el supòsit que s’informa concorren 
aquests motius per les raons exposades en el paràgraf anterior.

Atès l’article 21 del conveni col·lectiu vigent del personal laboral, en tant que estableix que la 
creació, modificació o amortització de places de plantilla de l’Ajuntament ha de respondre als 
principis de racionalitat, economia i eficàcia.

Atès que existeix dotació pressupostària per fer-se càrrec de les despeses i retribucions 
assignades, no sent necessari modificar els imports consignats al capítol 1 del pressupost 
municipal, donat que es disposa de places dotades pressupostàriament però no ocupades 
actualment.

Per tot això, s’ACORDA:

Primer.- Crear dins la plantilla de l’Ajuntament, les següents places que s’inclouran en l’Oferta 
Pública d’Estabilització de la llei 20/2021, de 28 de desembre :

- 2 places d’Aux. Administratiu/va (C2 14), de personal funcionari dins l’escala 
d’Administració General, subescala auxiliar, adscrites als serveis de Promoció 
Econòmica i Ocupació.

- 1 plaça d’Administratiu/va (C1 16), de personal funcionari dins l’escala d’Administració 
General, subescala administrativa, adscrita al servei de Serveis Socials.

- 2 places de Treballador/a Socials (A2 20), personal laboral, adscrites al servei de 
Serveis Socials.

- 5 places de Tècnic/a d’Ocupació (A2 20), de personal laboral, adscrites al servei 
d’Ocupació.

- 1 plaça de Tècnic/a auxiliar d’Ocupació (C1 16), de personal laboral, adscrites al servei 
d’Ocupació.

Segon.- Modificar la plaça de la plantilla de personal laboral d’Educador Social (amb referència 
30707 i pressupostada per a l’exercici 2022) i passar-la a la categoria laboral de Treballadora 
Social. 

Tercer.- Modificar les següents places de la plantilla de personal laboral de tal manera que 
passin a formar part de la plantilla de personal funcionari:

- Places d’Auxiliar Administratiu/va (dins l’escala d’Administració General, subescala 
auxiliar) amb referències: 50106, 10203, 30607.

- Plaça d’Administratiu/va (dins l’escala d’Administració General, subescala 
administrativa) amb referència 60724

- Places de Tècnic/a mitjà/na Via Pública (dins l’escala d’Administració Especial, 
subescala Tècnica) amb referències: 50149 i 50115
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- Plaça de Tècnic/a mitjà/na de Salut (dins l’escala d’Administració Especial, subescala 
Tècnica) amb referència 30603

- Places d’Arquitecte/a (dins l’escala d’Administració Especial, subescala Tècnica, Tècnics 
superiors) amb referències: 60701 i 60706

- Plaça d’Arquitecte/a Tècnic (dins l’escala d’Administració Especial, subescala Tècnica, 
Tècnic mitjà) amb referència 60708

- Plaça d’Enginyer/a Industrial (dins l’escala d’Administració Especial, subescala Tècnica, 
Tècnics superiors) amb referència 60702

En el moment en què aquestes places es cobreixen amb nomenament funcionarial, d’acord 
amb l’oferta pública d’estabilització, les places en l’actual consideració de laborals restaran 
plenament extingides en tots els aspectes.

Quart.- Crear dins de la plantilla de personal funcionari de l’Ajuntament una plaça d’Auxiliar 
Administratiu que correspon al subgrup de classificació C2 i nivell 14, amb el contingut i 
requisits establerts a la fitxa de lloc de treball del catàleg actual i una retribució anual total de 
21.185,48€.

Cinquè.- Modificar la plaça amb referència 50112 (50% de jornada), de conserge, i que passi 
a tenir assignada una jornada del 71,43%. Aquesta ampliació suposa un increment de 
2.952,04€.

Sisè.- Modificar la plaça amb referència 40402 (50% de jornada), d’Informador/a Turística, i 
que passi a tenir assignada una jornada del 100%. Aquesta ampliació suposa un increment de 
8.964,02€. 

Setè.- Crear dins de la plantilla de personal funcionari de l’Ajuntament i més en concret a 
l’escala d’Administració Especial, subescala Serveis Especials, classe Policia Local i categoria 
d’Agent, quatre places. No es produirà a la dotació econòmica de les mateixes fins la resolució 
del corresponent procés selectiu.

Vuitè.- Publica aquest acord en el BOPB.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 19 vots a favor (6 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i 1 abstenció 
(1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que a finals de l'any 2021 es va aprovar la llei per 
l’estabilització dels treballadors de les administracions públiques. Correspon a cadascuna de 
les administracions posar-hi ordre. Venim d’una època en que no teníem possibilitats de fer 
pràcticament res, des del 2012 amb l'aprovació de la LRSAL.

Encara quedaven 11 persones amb contractes d'obres i servei, però sense plaça a la plantilla 
de l'ajuntament. Aprofitem per arreglar la plantilla i funcionari de les places que creiem que 
cal funcionaritzar. S'aprofita per crear algunes places per donar suport als serveis de 
l'ajuntament i fa una explicació de les places que es creen.
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El Sr. Eladio García (C’s)  anuncia l’abstenció i manifesta què és la gestió del personal 
funcionari i prioritats de l'equip de Govern. Ell crearia més places de policia local perquè ho 
considera prioritari.

 La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que tal  i com han manifestat en els darrers plens, 
des de VeC celebren que l’ajuntament de Vilafranca, motivat per la legislació vigent, hagi 
iniciat el camí de l’estabilització de la plantilla en el sentit de reduir la temporalitat per sota del 
8% a curt termini així com assolir els % de personal laboral i funcionariat que requereix la 
legislació vigent als ens públics.

Atenent també a una premissa  de la legislació actual, que determina la taxa de reposició a 
1.2, des de VeC creuen que es donen les condicions per abandonar el camí de les 
externalitzacions de serveis, fet que sovint produeix greuges comparatius entre treballadors i 
treballadores que desenvolupen la mateixa tasca però que estan sotmesos a condicions 
laborals i retributives diferents.

Anuncia el vot favorable.

La Sra. Maria Ramon (CUP) anuncia el vot favorable perquè es produeix una estabilització de 
la plantilla i una millora de les condicions de treball dels treballadors públics.

La Sra. Maria Sardà (ERC) anunci el vot favorable i manifesta que és positiu l’eliminació de 
llocs de treballs precaris. Cal garantir la transparència. Feia temps que els representants 
sindicals de l'ajuntament participaven en els processos de selecció, però des de que es va 
iniciar el procés judicial arran de les irregularitats en el procés selectiu a la policia local, han 
estat exclosos.

11.- Exp. núm. 1/2022/1619 - Aprovació del compromís de despesa plurianual associat al 
"Projecte d’adequació interior de la nau del carrer Comerç Viver d’empreses" (projecte PECT).

S’ha encetat un projecte cofinançat amb fons de la Unió Europea que forma part del Projecte 
d’Especialització i Competitivitat Territorial (PECT) denominat “Penedès territori vinícola: 
innovació sostenible i saludable”. Participen en el projecte com a socis beneficiaris el Consell 
Comarcal de l’Alt Penedès (que és a més el coordinador), l’Ajuntament de Vilafranca, el 
Consell Regulador de la Denominació d’Origen Penedès i la Fundació Parc Tecnològic del Vi 
(VITEC). Hi haurà endemés unes altres nou entitats que seran participants no beneficiàries.

Aquest Projecte d’Especialització i Competitivitat Territorial “Penedès territori vinícola: 
innovació sostenible i saludable” ( en endavant PECT ) té com a objectiu consolidar el lideratge 
qualitatiu i comercial dels vins tranquils i escumosos que es produeixen al Penedès, tot 
assegurant el valor agregat i el benestar social tant pels productors de la comarca com dels 
consumidors locals i internacionals.

Les 6 operacions d’aquest PECT s’articulen en tres eixos interrelacionats que actuen sobre els 
vectors fonamentals que han de garantir els pilars del desenvolupament de la comarca: la 
sostenibilitat ambiental, econòmica i social, el desenvolupament rural i l’equilibri territorial:

I. Plataforma d’Innovació, Emprenedoria i Autoocupació:
Operació 1: Open Innovation Lab Incubator: Foment de

l'autoocupació i l'emprenedoria
Operació 2: Open Innovation Lab Incubator: Plataforma d’innovació vitivinícola

II. Millora de Procés i Producte:
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Operació 3: Millora dels processos tradicionals d’elaboració de vins escumosos. Operació 4: 
Vins saludables

III. III. Consumidors i Mercats: Operació 5: Market Lab
Operació 6: Nous espais col·laboratius i tecnologies en enoturisme per la valorització del 
territori vitivinícola del Penedès
 
L’Ajuntament de Vilafranca participa i és beneficiari de l’Operació 1: Open Innovation Lab 
Incubator; i entre d’altres aspectes mitjançant aquesta operació es crearà un viver de 
celleristes per tal que els joves emprenedors puguin encetar els seus propis projectes vitícoles, 
aportant diversificació, diferenciació i innovació estilística al panorama enològic de l’Alt 
Penedès.

Per tal de crear el viver de celleristes, l’Ajuntament habilitarà una part d’una edificació de 
titularitat municipal vinculada al patrimoni vitivinícola del barri de Molí d’en Rovira situada en 
el número 29 del carrer Comerç; i a tal efecte des dels Serveis Urbanístics s’ha redactat el 
projecte executiu anomenat “ Projecte d’adequació interior nau carrer Comerç. Viver de 
Celleristes “. Segons aquest projecte, la despesa prevista per a l’execució de les obres 
d’adequació del viver de celleristes és de 419.005,36.- € ( IVA inclòs )

Actualment el pressupost municipal disposa d’un total de 219.720,03.- € per a finançar 
aquestes obres, repartits en les següents aplicacions pressupostàries, amb els següents saldos 
disponibles:

2022 5 24108 6230021: Programa PECT: Maquinària, instal·lacions i 
utillatge:108.400,03.- €

2022 524108 62300: Programa PECT: Maquinària, instal·lacions i utillatge: 111.320,00.- €

Amb aquestes aplicacions disponibles no es pot fer front a la totalitat de la despesa prevista, 
essent necessari disposar de nou finançament per valor de 199.285,33.- €, corresponents a:

419.005,36.- € - 219.720,03.- € = 199.285,33.- €

Per això s’ha emès informe tècnic, incorporat a l’expedient, en el sentit de posar en relleu la 
necessitat preveure el finançament plurianual de les obres recollides en el “ Projecte 
d’adequació interior nau carrer Comerç 29. Viver de Celleristes “ de manera que el 
finançament previst per l’exercici 2023 suposi el 47,56% de la despesa total del projecte, 
essent el finançament de major import el corresponent al ja previst i disponible enguany:

Exercici 2021: 108.400,03.- €
Exercici 2022: 111.320,00.- €
Exercici 2023: 199.285,33.- €

Atès que la despesa esmentada en el paràgraf anterior té caràcter plurianual d’acord amb lo 
establert a l’article 174 del Text Refós de la Llei d’Hisendes Locals (TRLHL).

Atès que les despeses plurianuals estan subjectes a certes limitacions pel que fa al nombre 
màxim d’anualitats i a l’import de les despeses autoritzades pels exercicis futurs.
 
Atès que la despesa plurianual associada al “Projecte d’adequació parcial de la Nau del 
c/comerç 29 per a viver de celleristes” té la naturalesa d’inversió (art.174.2 del TRLHL) i no 
compleix la següent limitació pel que fa a l’import de les despeses d’exercicis futurs (art.
174.3 del TRLHL):
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“ 3. (...) la despesa que s'imputi a cadascun dels exercicis futurs autoritzats no podrà excedir 
la quantitat que resulti d'aplicar al crèdit corresponent de l'any en què l'operació es va 
comprometre els següents percentatges: en l'exercici immediat següent, el 70 per cent; al 
segon exercici, el 60 per cent, i al tercer i quart, el 50 per cent ”.

Atès que l’article 174.5 del TRLHL estableix:

" 5 . En casos excepcionals el Ple de la corporació podrà ampliar el nombre d' anualitats així 
com elevar els percentatges a què fa referència l' apartat 3 d' aquest article ".

DICTAMINA:
Primer.- Autoritzar la licitació, per part de l’òrgan competent (Junta de Govern Local), del 
projecte executiu anomenat “ Projecte d’adequació interior nau carrer Comerç. Viver de 
Celleristes “. Segons aquest projecte, la despesa prevista per a l’execució de les obres és de 
419.005,36.- € ( IVA inclòs ).

Segon.- Autoritzar la despesa plurianual per un import total de 419.005,36.- € (IVA inclòs).

Tercer.- Autoritzar la distribució de la despesa plurianual per exercicis futurs tal com es detalla 
en la part expositiva.

Quart.- L’ajuntament es compromet a preveure en els pressupostos futurs els recursos 
suficients per l’execució del projecte. Preveurà concretament una aplicació pressupostària per 
valor de 199.285,33 euros per l’any 2023.

Cinquè.- En la licitació esmentada en el punt Primer anterior s’establirà com a condició 
suspensiva en els plecs l’existència de crèdit adequat i suficient en el pressupost de l’exercici 
2023.

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 19 vots a favor (6 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 C’s) i 1 en contra (1 
veC).

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que hi ha la voluntat de posar en marxa un viver de 
celleristes en una nau del carrer Comerç. El projecte puja uns 400.000 euros. L'obra s'ha de 
licitar i no s'acabarà aquest any. Per tal de no haver de buscar més finançament aquest any, 
es planteja la seva execució de manera plurianual.

El Sr. Eladio García (C’s)  anuncia el vot favorable.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que no estan en contra d’aquest projecte però per 
a ells no és prioritari.

Des de VeC pensen que aquests mateixos recursos, vinculats també a fons europeus, i fins i 
tot el lloc proposat per a aquesta actuació, podrien ser invertits en la 2ª biblioteca de la vila, 
que fa temps que ens pertoca per nombre d’habitants. 

2ª biblioteca que per a VeC sí que es una prioritat i així ho venen reclamant, demanant 
l’adjudicació d’una partida pressupostària en els pressupostos dels darrers exercicis.
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Per altra banda, no entenen com és que es van fer uns càlculs pressupostaris que ara han 
quedat tan curts i que cal suplementar-los, comprometent d’antuvi una partida pressupostària 
dels pressupostos del proper any.

Hi votaran en contra.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que l'any 2008 la CUP de Sant Sadurní va proposar la 
creació d'un viver de celleristes i en aquell moment cap govern ni el Consell Comarcal va estar 
d'acord amb el projecte. Celebren que ara hi hagi un Govern que hi estigui d'acord.

Un viver de celleristes és un espai pensat per socialitzar el desenvolupament de petits 
projectes vitivinícoles, que permet als elaboradors compartir espai físic, maquinària i altres 
recursos durant els primers anys del seu projecte i que minimitza els riscos inicials d'un 
projecte d'aquestes característiques.

S'ha de garantir un model de gestió pública d'aquest d'equipament. Ha de ser un projecte del 
territori i pel territori.

Anuncia el vot favorable.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que  consideren que és un projecte estratègic per 
exercir de capital del vi i que sigui motor a nivell comarcal. Que sigui en una de les naus del 
carrer Comerç, és clau també per potenciar el patrimoni de Vilafranca. Cal estar atents al 
pressupost del projecte. El fet que el ple hagi d'autoritzar un augment de la despesa per fer 
front a la reforma interior de la nau és una mostra de que quan es va idear el projecte i es va 
presentar per rebre l'ajuda Europea, no es va tenir en compte el cost real de les obres. 
Considerem que és una inversió important per Vilafranca que pot generar oportunitats laborals 
a joves que vulguin dedicar-se al món del vi i pot contribuir a la capitat auditat de Vilafranca 
enuncia el vot favorable

Demanen que l'Ajuntament sigui àgil i hi estigui a sobre. Els projectes amb finançament 
Europeu tenen terminis que cal complir.

La nau del carrer Comerç 29 este qualificada d'equipament públic i requereix l'aprovació d'un 
Pla especial que en concreti l’ús.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV)  aclareix que quan es va fer la aquest projecte de viver de cellers no es 
va tenir en compte la nau perquè encara no era propietat de l'ajuntament. Recorda que 
aquesta inversió és només pel viver.

SERVEIS A LES PERSONES I PROMOCIÓ SOCIAL

12.- Exp. núm. 15/2022/1029 - Declaració Institucional del les Ciutats defensora deis 
Drets Humans.

DECLARACIÓ INSTITUCIONAL CIUTATS DEFENSORES DELS DRETS HUMANS
Any 2022

Trenta anys després de la guerra dels Balcans, Europa torna a ser un continent en guerra. 
L’agressió armada russa contra Ucraïna, que se suma a altres conflictes armats en altres 
regions, fa més necessari que mai reivindicar la pau i els drets fonamentals com a eixos 
vertebradors de les polítiques públiques nacionals i internacionals. Valors als quals cal afegir el 
de la solidaritat a les persones que migren en tot el món a conseqüència dels conflictes i 
empitjorament de les condicions de vida.
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En els darrers anys, els ajuntaments, com a administració més propera a la ciutadania, s’han 
constituït en actors de les polítiques de pau i drets humans. En solidaritat i suport amb les 
lluites pels drets humans que se succeeixen arreu del món, diversos municipis catalans 
organitzen, per novè any consecutiu, amb el suport d’entitats de la societat civil i d’institucions 
públiques, el projecte Ciutats Defensores dels Drets Humans.

Aquest projecte té per finalitat fer valdre la tasca de defensores i defensors de drets humans: 
persones i associacions civils que promouen i protegeixen els drets i les llibertats fonamentals 
posant, moltes vegades, en perill la seva vida i llibertat; particularment el dret a la pau, els 
drets de les persones migrades i refugiades, el dret a la terra i al medi ambient, els drets civils 
polítics, així com els drets de grups en situació d’especial indefensió com les dones i el 
col·lectiu LGTBI.

Després de dos anys de la pandèmia covid-19, en què han crescut les vulnerabilitats socials, 
és més important que mai protegir les persones que ens protegeixen. És per això que un any 
més donem suport al projecte de Ciutats Defensores dels Drets Humans i:
1. Reivindiquem la vigència i el ple respecte del dret a la pau i el dret de les persones que 
defensen la pau i els drets humans a desenvolupar la seva tasca sense riscos ni amenaces.

2. Reivindiquem igualment el ple respecte dels drets fonamentals de les persones 
refugiades, amb particular cura pel que fa als drets de les dones i els infants, en tots els 
estadis de la migració; des de llur sortida del país fins al seu assentament definitiu o, si així ho 
volen, el retorn segur al seu lloc d’origen.

3. Recordem i ens comprometem a visibilitzar la situació d'especial risc que viuen les 
persones i comunitats que defensen el medi ambient i la terra, així com les que defensen els 
drets de les dones, de les persones LGTBIQ i de les persones migrants i refugiades.

4. Condemnem la imposició de limitacions a les activitats dels defensors i defensores de 
drets humans, incompatibles amb el dret internacional dels drets humans, i llur persecució per 
part de governs autoritaris, però també de governs democràtics, empreses, grups armats i 
altres actors.

5. Recordem la situació d’especial vulnerabilitat, agreujada actualment amb la pandèmia 
covid- 19, que viuen determinades minories i determinats col·lectius i/o grups i la indefensió 
que pateixen davant les violacions dels seus drets.

6. Renovem el nostre compromís amb els drets humans a escala local i ens comprometem 
a mantenir i intensificar les polítiques públiques locals de suport als defensors i defensores de 
drets humans, tant a escala local com internacional.
 
7. Recordem, donem suport i reivindiquem l’alliberament de les persones defensores dels 
drets humans injustament empresonades únicament per dur a terme la seva tasca, 
particularment de Nasrin Sotoudeh (Iran); Ilham Tohti (minoria uigur de la Xina) i Abdulhadi 
Al-Khawaja (Bahrein).

8. Ens comprometem a difondre la labor de les persones defensores i a facilitar la reflexió 
i el debat, reconeixent la importància de l'educació a casa nostra, especialment entre el públic 
jove.

9. Instem al Govern de la Generalitat i al Govern de l’Estat a mantenir, enfortir i ampliar 
les polítiques públiques de suport als defensors i defensores dels drets humans a escala 
nacional i internacional.
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VOTACIÓ:

La Declaració és aprovada per unanimitat (20 regidories presents respecte les 21 de dret).

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Arroyo (PSC) manifesten que nos darrers anys els ajuntaments s'han constituït 
en actors en polítiques per la pau i pels drets humans i en solidaritat a les lluites per aquests 
Drets Humans arreu del món. Diversos ajuntaments catalans organitzen el projecte de ciutats 
defensores dels drets humans. Un any més donarem suport a les ciutats defensores 
mitjançant l’adhesió a aquesta declaració.

Demà dos instituts de Vilafranca rebran un activista de les dones camperoles del Salvador.

 La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de VeC donen suport a aquesta Declaració 
Institucional de les Ciutats defensores dels Drets Humans, com no podria  ser d’altra manera.
Entenen però, que donar suport es també adoptar i complir, fer-nos nostres els compromisos 
recollits en aquest document, igual que en tots els altres als quals hi donem suport i demanem 
de formar-ne part.

Vol fer esment, per posar un exemple, a l’incompliment que s’està fent des d’aquest 
ajuntament del reconeixement del dret a l’empadronament.

“El padró ha de reflectir el domicili on viu cada veïna del municipi. De la mateixa manera que 
la inscripció padronal és completament independent de les controvèrsies jurídic-privades sobre 
la titularitat de l’habitatge, ho és també de les circumstàncies físiques, higienicosanitàries o 
d’una altra índole que afecten el domicili”.

Així ho estableix la resolució publicada el  2 de maig de 2020 en el Butlletí Oficial de l’Estat 
espanyol (BOE), que recull i recorda les instruccions tècniques que han de seguir els 
ajuntaments en la gestió del padró municipal. Normes que estan vigents des de l’any 2015 i 
que estableixen que els infrahabitatges, i fins i tot l’absència total de sostre, “poden i han de 
figurar com a domicilis vàlids en el padró”.

Més enllà del valor intrínsec del padró, com a document d’entrada en el registre de veïns i 
veïnes que viuen en un territori, l’empadronament és la porta d’accés als drets bàsics com son  
l’educació i el sistema de salut, o a les mesures actuals de protecció per fer front als efectes 
socioeconòmics de la pandèmia, ja que la gran majoria d’aquestes persones es troben en una 
situació d’extrema precarietat.

És més, negar l’empadronament pot abocar aquestes persones vulnerables a ser víctimes de 
màfies que saben com treure partit de les vulnerabilitats.

Des de VeC donen suport a aquesta declaració institucional i demanen que s’actuï de manera 
coherent amb els compromisos adoptats.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que estan d'acord amb la majoria del text. Sempre 
reivindiquen la pau, la solidaritat i els drets fonamentals com a eixos vertebradors de les 
polítiques públiques. Sempre estaran al costat de totes les persones que pateixen les guerres i 
han de marxar dels seus països, vinguin d'on vinguin.

En aquests darrers mesos han comprovat que hi ha un tractament diferent a les persones 
provinents d’Ucraïna respecte les que han hagut d'emigrar de guerres com la de Síria o de la 
pobresa del continent africà.
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La Sra. Maria Sardà (ERC) manifesta que recolzen la declaració. Esperen que no quedi en una 
declaració i es passi als fets. Esperen fets com agilitzar l’empadronament a les persones 
nouvingudes i es defensi la diversitat sexual i polítiques inclusives a tots els nivells.

ALCALDIA

13.-Exp. núm. 16/2022/1029. Moció que presenta el grup municipal de, C's per poder 
pagar per mitjançant Bizum els Tributs, Locals i altres deutes.

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Actualmente se han generalizado unos métodos de pago más sencillos y sin costes asociados 
que la tradicional domiciliación bancaria, transferencia bancaria o pagó con tarjeta. Esa 
digitalización debe reflejarse también en los métodos de pago de forma que los contribuyentes 
que tienen a mano las nuevas tecnologías puedan utilizarlas en su relación con la 
Administración también a la hora de pagar.

De hecho, el pago mediante medios telemáticos es una práctica habitual entre muchas 
personas, siendo la plataforma Bizum uno de los medios telemáticos extendidos porque no 
crea costes asociados para los usuarios, lo que sí sucede a veces cuando se paga con 
transferencias bancarias o con tarjeta. Además, Bizum es un servicio ofrecido por canales 
bancarios, por lo que está protegido por los sistemas de seguridad de los canales bancarios. El 
ordenante de la transferencia es el banco y el banco es el que debe autentificarse. El pago 
mediante Bizum es una modalidad de pago que es directa, segura e inmediata por lo que 
aproxima a la Administración la ciudadanía al incorporar las nuevas tecnologias en los trámites 
diarios.

Es posible efectuar los pagos con la Administración a través de medios electrónicos. El Real 
Decreto 203/2021, de 20 de marzo, que aprobó el Reglamento de actuación y funcionamiento 
del sector público por medios electrónicos (RAFM desarrolló reglamentariamente las Leyes 
39/2015 y 40/2015, ambas de 1 de octubre, reconociendo el derecho de las personas a 
relacionarse por medios electrónicos con la Administración.

El artículo 96.3 de la Ley General Tributaria, de 17 de diciembre recogía la posibilidad de qüe 
la actuación administrativa se pudiera realizar de forma automatizada, mediante técnicas y 
medios electrónicos, informáticos y telemáticos. Esta previsión legal se desarrolló en los 
artículos 84 y 85 del Reglamento General de las actuaciones y los procedimientos de gestión e 
inspección tributaria y de desarrollo de las normas comunes de los procedimientos de 
aplicación de los tributos, aprobado por el Real Decreto 1065/2007, de 27 de julio.El legislador 
ha ìdo reforzando el empleo de las tecnologías de la información y las comunicaciones en las 
Ädrńinistraciones Públicas para mejorar la eficiencia de su gestión, y de ese modo garantizar 
el derecho y obligaciones de los interesados, que deberán disponer de servicios digitales 
fácilmente accesibles y utilizables.

Además, el artículo 198 de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales (TRLRHL), en relación 
con los medios de pago establece que «Las entidades locales podrán dictar reglas especiales 
para el ingreso del producto de la recaudación de los recursoș que podrán realizar en las cajas 
de efectivo o en las entidades de crédito colaboradoras mediante efectivo, transferencias, 
cheques o cualquier ofro medio o documento de pago, saan o no bancarios, que se 
establezcan».

Así también el artículo 34 del Real Decreto 939/2005, de 29 de julio, por el que se apr'ueba el 
Reglamento Genera/ de Recaudación respecto a los”medios y momento de pago en efectivo 
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señala que ademàs del pago en efectivo se podrá pagar en alguno de los siguientes medios, 
con los requisitos y condiciones que para cada uno de ellos se establecen en este reglamento y 
siguiendo los procedimientos que se dispongan en cada caso: cheque, tarjeta de crédito y 
débito, transferencia bancaria, domiciliación bancaria y cualesquiera otros que se autoricen 
por el Mínisterio de Economía y Hacienda.

Entre los nuevos medios de pago destaca 6izom ya que no es necesario solicitar el número de 
cuenta bancaria y es suficiente con el número de teléfono. El pago mediante Bizum es similar 
a la transferencia bancaria” con la peculiaridad de que se realiza desde un dispositivo móvil de 
modo que la cuenta del beneficiario y la del oròenante se vinculan a un número de teléfono 
móvil. Para efectuar el pago mediante Bizum tanto el beneficiario como el ordenante deben 
estar dados de alta en el proveedor de servicios de pago y utilizar una aplicación (app) 
instalada en el teléfono móvil de la entidad bancaria de la que se sea cliente.

Que en aras a que el Ayuntamiento de Vilafranca del Penedés se adapte a la nueva realidad, 
sería necesario introducir en la Ordenanza General de Gestión, Liquidación, Inspección y 
Recaudación de los Ingresos de Derecho Publico Muńicipales, un articulo donde se especifique 
los métodos de pago como.

a) Cheque nominativo a favor del Ayuntamiento de Vilafranca del Penedés
b) Dinero de curso legal
c) Tarjeta de crédito o debito
d) Trasferencia bancaria
e) Domiciliación bancaria
f) Mediante Bizum

Que ese medio de pago también debería incorporarse a los entes dependientes del 
Ayuntamiento de Vilafranca del Penedés para facilitar el empleo de las nuevas tecnologías y la 
comunicación entre la población y la Administración pública de modo que se mejore la 
eficiencia en la gestión y sea más accesible para la población.

Por lo expuesto, se formula la siguiente

PROPUESTA DE ACUERDO:

Único - Que el Ayuntamiento de Vilafranca del Penedés incórpore la plataforma Bizum a los 
métodos de pago en cualquier operación económica donde el receptor de la transacción 
económica sea el Ayuntamiento de Vilafranca del Penedés o los entes dependientes del 
mismo”

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Actualment s'han generalitzat uns mètodes de pagament més senzills i sense costos associats 
que la tradicional domiciliació bancària, transferència bancària o va pagar amb targeta. 
Aquesta digitalització ha de reflectir-se també en els mètodes de pagament de manera que els 
contribuents que tenen a mà les noves tecnologies puguin utilitzar-les en la seva relació amb 
l'Administració també a l'hora de pagar.

De fet, el pagament mitjançant mitjans telemàtics és una pràctica habitual entre moltes 
persones, sent la plataforma Bizum un dels mitjans telemàtics estesos perquè no crea costos 
associats per als usuaris, la qual cosa sí que succeeix a vegades quan es paga amb 
transferències bancàries o amb targeta. A més, Bizum és un servei ofert per canals bancaris, 
per la qual cosa està protegit pels sistemes de seguretat dels canals bancaris. L'ordenant de la 
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transferència és el banc i el banc és el que ha d'autenticar-se. El pagament mitjançant Bizum 
és una modalitat de pagament que és directa, segura i immediata pel que aproxima a 
l'Administració la ciutadania en incorporar les noves tecnologies en els tràmits diaris.

És possible efectuar els pagaments amb l'Administració a través de mitjans electrònics. El 
Reial decret 203/2021, de 20 de març, que va aprovar el Reglament d'actuació i funcionament 
del sector públic per mitjans electrònics (RAFM va desenvolupar reglamentàriament les Lleis 
39/2015 i 40/2015, totes dues d'1 d'octubre, reconeixent el dret de les persones a relacionar-
se per mitjans electrònics amb l'Administració.

L'article 96.3 de la Llei General Tributària, de 17 de desembre recollia la possibilitat de que 
l'actuació administrativa es pogués realitzar de manera automatitzada, mitjançant tècniques i 
mitjans electrònics, informàtics i telemàtics. Aquesta previsió legal es va desenvolupar en els 
articles 84 i 85 del Reglament General de les actuacions i els procediments de gestió i 
inspecció tributària i de desenvolupament de les normes comunes dels procediments 
d'aplicació dels tributs, aprovat pel Reial decret 1065/2007, de 27 de juliol. 

El legislador ha anat reforçant l'ús de les tecnologies de la informació i les comunicacions en 
les Administracions Públiques per a millorar l'eficiència de la seva gestió, i d'aquesta manera 
garantir el dret i obligacions dels interessats, que hauran de disposar de serveis digitals 
fàcilment accessibles i utilitzables.

A més, l'article 198 de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals (TRLRHL), en relació amb els 
mitjans de pagament estableix que «Les entitats locals podran dictar regles especials per a 
l'ingrés del producte de la recaptació dels recursos que podran realitzar en les caixes d'efectiu 
o en les entitats de crèdit col·laboradores mitjançant efectiu, transferències, xecs o qualsevol 
altre mitjà o document de pagament, siguin o no bancaris, que s'estableixin».

Així també l'article 34 del Reial decret 939/2005, de 29 de juliol, pel qual es aprova el 
Reglament Genera/ de Recaptació respecte a els  ”mitjans i moment de pagament en efectiu 
assenyala que a més del pagament en efectiu es podrà pagar en algun dels següents mitjans, 
amb els requisits i condicions que per a cadascun d'ells s'estableixen en aquest reglament i 
seguint els procediments que es disposin en cada cas: xec, targeta de crèdit i dèbit, 
transferència bancària, domiciliació bancària i qualssevol altres que s'autoritzin pel Ministeri 
d'Economia i Hisenda.

Entre els nous mitjans de pagament destaca Bizum ja que no és necessari sol·licitar el número 
de compte bancària i és suficient amb el número de telèfon. El pagament mitjançant Bizum és 
similar a la transferència bancària” amb la peculiaritat que es realitza des d'un dispositiu mòbil 
de manera que el compte del beneficiari i la del ordenant es vinculen a un número de telèfon 
mòbil. Per a efectuar el pagament mitjançant Bizum tant el beneficiari com l'ordenant han 
d'estar donats d'alta en el proveïdor de serveis de pagament i utilitzar una aplicació (app) 
instal·lada en el telèfon mòbil de l'entitat bancària de la qual se sigui client.

Que fins el moment que l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès s'adapti a la nova realitat, 
seria necessari introduir en l'Ordenança General de Gestió, Liquidació, Inspecció i Recaptació 
dels Ingressos de Dret Públic Municipals, un articulo on s'especifiqui els mètodes de pagament 
com.

a) Xec nominatiu a favor de l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès
b) Diners de curs legal
c) Targeta de crèdit o dèbit
d) Transferència bancària
e) Domiciliació bancària
f) Mitjançant Bizum
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Que aquest mitjà de pagament també hauria d'incorporar-se als ens dependents de 
l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès per a facilitar l'ús de les noves tecnologies i la 
comunicació entre la població i l'Administració pública de manera que es millori l'eficiència en 
la gestió i sigui més accessible per a la població.

Per tot el que s'ha exposat, es formula la següent

PROPOSTA D'ACORD:

Primer.- Que l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès incorpori la plataforma Bizum als 
mètodes de pagament en qualsevol operació econòmica on el receptor de la transacció 
econòmica sigui l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès o els ens dependents d'aquest

La present acta recull la versió en llengua castellana, que és la versió original presentada i la 
seva versió traduïda, que es fa servir per als diferents tràmits administratius.

VOTACIÓ:

El moció és aprovada per 18 vots a favor (6 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 2 abstencions 
(2 CUP).

INTERVENCIONS:

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que actualment s'han generalitzat uns mètodes de 
pagament més senzills i sense costos associats que la tradicional domiciliació bancària, 
transferència bancària o va pagar amb targeta. Aquesta digitalització ha de reflectir-se també 
en els mètodes de pagament de manera que els contribuents que tenen a mà les noves 
tecnologies puguin utilitzar-les en la seva relació amb l'Administració també a l'hora de pagar.

De fet, el pagament mitjançant mitjans telemàtics és una pràctica habitual entre moltes 
persones, sent la plataforma Bizum un dels mitjans telemàtics estesos perquè no crea costos 
associats per als usuaris, la qual cosa sí que succeeix a vegades quan es paga amb 
transferències bancàries o amb targeta   

El pagament mitjançant Bizum és una modalitat de pagament que és directa, segura i 
immediata pel que aproxima a l'Administració la ciutadania en incorporar les noves tecnologies 
en els tràmits diaris

I per això es demana que l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès incorpori la plataforma 
Bizum als mètodes de pagament en qualsevol operació econòmica on el receptor de la 
transacció econòmica sigui l'Ajuntament de Vilafranca del Penedès o els ens dependents 
d'aquest.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de VeC entenen que les administracions 
han d’adequar-se a l’evolució de les tecnologies en el sentit de facilitar a la ciutadania les 
gestions i la comunicació amb les esmentades administracions.

Tot i així, cal tenir en compte que la ciutadania va a 2 velocitats, o a més de 2 velocitats, 
quant a l’adequació a les noves tecnologies.
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Per tant, estan d’acord en la utilització de les noves tecnologies per part de les administracions 
però sense descuidar en cap moment les maneres tradicionals de comunicació amb la 
ciutadania, tenint en compte en especial les persones amb vulnerabilitats que poden 
comportar dificultats d'accés a les noves tecnologies. Anuncia el vot favorable.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que les noves tecnologies i la digitalització d'alguns 
serveis s'han d'anar incorporant al dia dia. Bizzum té un límits amb el número de transaccions 
i el límit diari amb el valor de les transaccions.

Anuncia la seva abstenció.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) anuncia el vot favorable i manifesta que la moció pretén 
facilitar el dia a dia de la ciutadania i adaptar als tens presents, l'ajuntament. Celebren que 
Ciutadans és sumi a una iniciativa que ja està aplicant l’Agència Tributària de Catalunya.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que hi estan d'acord. Intentaran aplicar-ho el més aviat 
possible. Ho treballaran. És una bona iniciativa.

14.-Exp. núm. 17/2022/1029. Moció que presenta el grup municipal d'ERC per augmentar 
les accions contra la plaga de Coloms que pateix-la ciutat.

El mes d’octubre de 2021 el Grup Municipal d’ERC va presentar al Ple una moció per controlar 
diverses plagues que pateix la ciutat. Tot i que la moció va ser aprovada per unanimitat, la 
problemàtica s’ha agreujat pel que fa als coloms.

Des de fa uns mesos han augmentat les queixes i les denúncies per la proliferació de coloms 
arreu de Vilafranca. Una situació que es pot comprovar fàcilment passejant per la ciutat.

La plaga de coloms que pateixen diversos barris de la ciutat és escandalosa, hi ha veïns que 
no poden obrir els balcons dels seus domicilis perquè estan plens d’excrements, i els dies de 
pluja la situació s’agreuja produint-se la fermentació dels esmentats excrements. A moltes 
terrasses d’establiments de restauració resulta incòmode prendre-hi tranquil·lament alguna 
cosa, degut a la presència de coloms arreu. Resulta depriment l’espectacle de veure com un 
cop els clients deixen la taula, aquesta s’omple de coloms.

Així mateix els coloms produeixen problemes a diversos establiments d’alimentació, entrant a 
dins de les botigues o generant brutícia a partir dels excrements, fet que dificulta l’acció 
comercial d’un sector clau per la nostra ciutat i pel teixit comercial.
En definitiva, la situació segueix descontrolada i els veïns i veïnes en pateixen les 
conseqüències, esdevenint un problema per la seva salut.

Reduir la població d’aquests animals, al ser una plaga, és una qüestió, ara ja, de salut pública. 
Una qüestió que cal tenir present, també, son els mètodes per reduir-les, donat que la 
utilització de verí no sembla ser la més indicada degut a que als parcs els usuaris més 
freqüents són famílies amb infants petits i altres animals domèstics que es poden veure 
afectats.

Segons estableix la llei 18/2009, de 22 d’octubre, de Salut Pública és obligació dels ens locals 
la gestió dels riscos per la salut derivats dels animals domèstics, dels animals de companyia, 
dels animals salvatges urbans i de les plagues.

El control de les poblacions d’aus urbanes, així considera als coloms, la Llei de Protecció dels 
Animals, és funció de l’Ajuntament i cal prendre les mesures adients per evitar i/o reduir els 
possibles problemes de salut que puguin ocasionar .
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El control de plagues urbanes a més de mantenir les vies urbanes lliures de rosegadors i 
coloms també va dirigida a prevenir la transmissió de malalties anomenades zoonosis i 
garantir la salubritat dels espais.

Sabem que des de l’Ajuntament de Vilafranca s’han dut a terme accions com l’augment, tal 
com es demanava a la moció aprovada a l’octubre de 2021 de la partida contra les plagues, o 
la dispensació de grans de blat de moro amb anticonceptiu per reduir la població de coloms. 
Però és un procés llarg i en algunes zones de Vilafranca poc efectiu.

A partir dels motius exposats, el grup municipal d’Esquerra Republicana - Vilafranca, proposa 
al ple de l’Ajuntament de Vilafranca l’adopció dels següents acords:

1. Elaborar un Pla de xoc de control integral i de reducció de la població de coloms en el 
qual es faci un estudi de la situació actual i es contemplin mesures a curt, mig i llarg termini 
per tal de poder garantir la salut de la ciutadania de Vilafranca.

2. Portar a terme una campanya de sensibilització als veïns i veïnes perquè no donin 
menjar als animals i activar les sancions al respecte.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat (20 regidories presents respecte les 21 de dret).

INTERVENCIONS:

La Sra. Gemma Urgell (ERC) manifesta que cal posar fil a l'agulla. El problemes s’està 
agreujant. El control de les aus urbanes és competència de l'ajuntament. el pressupost i 
l'anticoncepció no són suficients.

El Sr. Eladio García (C’s)  anuncia el vot favorable i manifesta que la moció ja es va aprovar. 
El problema és la implementació. El sistema de control de la natalitat ja es va fent, però no 
sembla suficient. Aquest sistema ha de ser complementat. Cal assumir que hi haurà d'haver 
animals que caldrà sacrificar per solucionar la seguretat sanitària.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que a la nostra vila, i per iniciativa de les entitats 
animalistes de manera conjunta amb el grup municipal de VeC, tenim una Ordenança de 
tinença responsable d’animals de companyia de les mes avançades i respectuoses del país. 
Avançades i respectuoses en el sentit que protegeixen els animals, siguin de companyia o no, i 
també protegeixen la ciutadania, per tal que la convivència entre humans i animals sigui 
harmoniosa.

Tot i així, quan es trenca, pels motius que sigui, l’equilibri ecosistèmic i una espècie –en 
aquest cas no domèstica- prolifera en excés, pot causar molèsties no només a la ciutadania 
sinó també a la resta de fauna del nostre ecosistema.

Estem clarament davant d’un d’aquests casos i des de la regidoria de Salut Pública cal reforçar 
les actuacions –que ja se n’estan portant a terme, però que de moment son insuficients-, de la 
manera més respectuosa possible atenent a la nostra Ordenança, per tal de reduir la població 
d’aquesta espècie  i tornar a l’equilibri ecosistèmic en el qual tots ens hi puguem sentir 
còmodes..
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Si tinguéssim ja un Pla Local de Salut, aquest tema hi formaria part, amb actuacions 
planificades de Protecció i Prevenció.

Un motiu més pel qual necessitem tenir un Pla Local de Salut.

Defensen i reclamen totes les mesures necessàries per garantir la salut pública i és per això 
que hi votaran a favor.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que resulta incòmode seure en algunes terrasses. Calen 
mesures urgents i hi votaran a favor.

La Sra. Anna Doblas (JxV) manifesta que fa mesos que es va presentar una moció en aquesta 
línia. El pinso amb anticonceptius està funcionant i hi ha hagut una disminució de la població. 
Són uns animals molestos però formen part de la biodiversitat. Els coloms troben aliments 
molt a l'abast. Anuncia que faran una campanya contra els alimentadors que els alimenten des 
del seu propi habitatge. 

Els coloms han trobat espais a la Vila per nidificar. L'ajuntament aconsella als veïns el què cal 
fer per tal que no hi tinguin nius.

Han detectat que també hi ha tórtores, estornells i cotorres. Aquestes espècies no s'alimenta 
d'aquest pinso. Ara caldrà fer un estudi de les altres espècies. 

Per acabar, demana col·laboració ciutadana.

15. – Exp. núm. 18/2022/1029. Moció que presenta el grup municipal d'ERC per 
l'elaboració d'un pla per la millora de la qualitat de l'Aire a Vilafranca.

La millora de l’aire de les ciutats és un dels reptes que s’hauran d’afrontar durant la propera 
dècada. L’aire que les persones respiren a la majoria de ciutats i zones urbanes del país té uns 
alts índex de contaminació, un fet que impacta de forma clara en la qualitat de vida de la gent 
i en la seva salut.

Actualment cap de les ciutats de la segona corona metropolitana de Barcelona compleix amb 
els nivells de qualitat de l'aire aprovats per l'Organització Mundial de la Salut. El nou límit s'ha 
situat a 10 punts de diòxid de nitrogen i de partícules en suspensió i la majoria de ciutats 
arriben fins als 40 punts de mitjana. És, per tant, un verí invisible que afecta al 
desenvolupament de la gent cada dia. Unes implicacions que a més, i entre d’altres 
conseqüències, redueixen un 30% el rendiment escolar dels alumnes i fan augmentar de 
forma clara les malalties respiratòries.

Aquest impacte sobre la salut es suma a les conseqüències sobre l'escalfament global i la lluita 
contra l'emergència climàtica, unes conseqüències que fan evident que s’han de dur a terme 
diferents iniciatives coordinades per afrontar- les. En aquest sentit Vilafranca necessita una 
planificació que englobi a tot l’Ajuntament per impulsar un Pla contra l’Emergència Climàtica.

Per fer-hi front és evident que primerament cal un anàlisi acurat de la realitat per 
posteriorment, dur a terme les diferents accions en diversos àmbits com des de mobilitat, 
l’energia o la salut.

Per exemple, amb l’objectiu de mesurar i avaluar la qualitat de l’aire al municipi, caldria 
apostar per la instal·lació de diversos sensors a diferents punts de la ciutat per poder copsar 
l’estat de l’aire i actuar de forma clara. Cal tenir en compte que per exemple, el 70% de la 
contaminació de l’aire de les ciutats està provocada pels vehicles de motor.
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Aquests tipus d’iniciatives han d’ajudar a mapejar la contaminació al municipi, avaluar-ne 
l’evolució i permetre que, amb dades objectives, es pugui establir una estratègia global de 
lluita per reduir la pol·lució i avançar d’aquesta manera cap a una ciutat més saludable.

En aquest sentit gràcies a l’impuls del govern de la Generalitat i de la conselleria d’Acció 
Climàtica, s’ha tirat endavant l’Acord de millora per la qualitat de l’Aire de Catalunya al qual 
l’Ajuntament de Vilafranca s’hi ha adherit. Davant d’aquests fets, i tal com estan duent a 
terme altres ciutats implicades en aquest Acord, cal que es comencin a prendre mesures.

És per aquests motius que el Grup Municipal d’Esquerra Republicana Vilafranca proposa al Ple 
de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès l’adopció dels següents acords:

1. Actualitzar l’auditoria ambiental de Vilafranca.

2. Elaborar abans del 2023 el Pla de millora de la qualitat de l’Aire de Vilafranca.

3. Elaborar abans del 2023 un Pla transversal per fer front a l’Emergència climàtica.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat (20 regidories presents respecte les 21 de dret).

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que arribat el moment de posar fil a l'agulla per la 
qualitat de l'aire. Actualment cap ciutat de la segona corona metropolitana de Barcelona 
compleix els nivells de qualitat de l'aire aprovats per l'OMS. El límit està situat a 10 punts de 
diòxid de nitrogen i partícules en suspensió i moltes de les ciutats arriben a una mitjana de 40 
punts. Estem vivint amb un verí invisible, amb efectes perniciosos. 

És essencial baixar els nivells de contaminació de l'aire i és necessari saber com és 
exactament l'aire que es respira a Vilafranca. Actualment tenim una estació que estudia l'aire 
a la Zona Esportiva. Demanen l'actualització de l'auditori ambiental que es va fer l'any 2000.

Posa de manifest que han acceptat l’esmena formulada per la de regidora de Vilafranca en 
comú.

El Sr. Eladio García (C’s)  anuncia que votarà favorablement i manifesta que la llei 34/2007 
estableix el deure de disposar de xarxes d'avaluació de l'aire. El control i millora es fa de 
manera multidisciplinar. 

Seria bo tenir coneixement de la qualitat de l'aire. També caldria fer un estudi de la qualitat de 
l'aire en els edificis municipals

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que des de Vec han presentat diverses mocions 
que van en la línia de la moció que avui es presenta a aquest Ple:

-Moció per una Ciutat 30, nov.2020.
-Moció per promoure una Agència Local del Clima, nov.2021.
-Moció per promoure Comunitats Energètiques Locals, oct.2021.
-Moció per promoure el desplegament d’instal·lacions d’energia solar, juny 2021.
-Moció per fomentar la conciliació de l’espai públic i la mobilitat sostenible, maig 2020.
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-Moció per demanar la millora de la mobilitat ferroviària, maig 2021.

Des de VeC subscriuen totalment la necessitat de fer actuacions per a la millora de la qualitat 
de l’aire i, en aquest sentit, cal fer seguiment i anàlisi periòdicament de les seves condicions.
L’Ajuntament de Vilafranca va subscriure el 2018, a través del Pacte d’Alcaldes, el PAESC, Pla 
d’Acció per a l’Energia Sostenible i el Clima.

A través del PAESC es concreten les accions que ha de dur a terme un ajuntament per tal de 
superar els objectius establerts per la UE pel 2030, anant més enllà de la reducció del 40% de 
les emissions de gasos d’efecte hivernacle al seu municipi.

Els dos objectius clau del PAESC són la mitigació i l’adaptació al canvi climàtic:

- Pel que fa la mitigació, aquest pla local se centra a promoure l’eficiència energètica i les 
energies renovables per reduir les emissions.
- En relació a l’adaptació, avalua els riscos i les vulnerabilitats per esdevenir un municipi més 
resilient davant els impactes esperats.

Atès que els Acords proposats en la moció van en la línia del PAESC, des de VeC han fet 
arribar una esmena als companys d’ERC, en el sentit d’incorporar aquests acords al PAESC  i 
procedir a la seva actualització.

Punt 4: . Incorporar l'Auditoria i els Plans assenyalats en els punts anterior al Pla d'Acció per 
l'Energia Sostenible i el Clima (PAESC) de Vilafranca del Penedès i procedir d'acord amb 
aquests a la seva actualització.

Els companys d’ERC han acceptat l’esmena. Anuncia el vot favorable

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que no han rebut el document amb les esmenes.

Anuncia el vot favorable i consideren que davant l'actual context de crisi climàtica i 
mediambiental calen totes les eines a l'abast per fer-hi front. També cal actuar contra els 
macoprojectes que afecten el territori com són el Hard Rock al camp de Tarragona, amb els 
Jocs Olímpics d'hivern al Pirineu o la MAT al Penedès.

La Sra. Lourdes Sánchez (PSC) anuncia que votaran a favor i manifesta que l'Ajuntament de 
Vilafranca fa temps que treballa en aquest sentit. Al 2008 ó 2009 es va adherir al Pacte 
d'alcaldes on el compromís era reduir al 2020 les emissions de CO2 i l'emissió dels gasos que 
afavoreixen l'efecte hivernacle.

Posteriorment es va aprovar el compromís d’elaborar el PAESC, aprovat el 2011. Actualment 
tenim el document transversal i viu, i que cada dos anys es fa un inventari de les emissions de 
CO2 i es remet a la Comissió Europea. És el document a què fa referència el punt 3r de la 
moció.

L'auditoria ambiental es va fer el 2000 i es va actualitzar el 2009 i es va incloure en el Pla 
d'Acció per l'Energia Sostenible i el Clima de Vilafranca del Penedès, on s'avaluen totes les 
actuacions.

El 70% de les partícules es produeixen per la mobilitat. Vilafranca s’ha adherit al Pacte de 
l'aire i tenim el compromís de fer zones de baixes emissions.

El que demanen és que la Generalitat legisli en aquest sentit i aporti finançament per tal que 
ningú quedi enrere. El Pla de la qualitat de l'aire s’està treballant de manera supramunicipal.
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16. – Exp. núm. 19/2022/1029. Moció que presenta el grup municipal de Vilafranca en 
Comú per a la implementació d'un Pla de Salut a Vilafranca del Penedès.

La definició de salut ha anat evolucionant al llarg dels segles, fins que l’any 1946 l’Organització 
Mundial de la Salut (OMS) va proposar el concepte de salut actualment mes acceptat: “La 
salut és un estat de complet benestar físic, mental i social, i no tan sols l’absència de 
malaltia”. Amb aquesta definició, la salut deixava d’entendre’s com un estat d’absència de 
malaltia per passar a incloure diferents nivells de benestar: físic, mental o social. Amb aquesta 
idea de benestar entren en joc múltiples factors més enllà dels biològics, tals com els 
econòmics, els socials, els culturals, els mediambientals o els polítics.

Alhora, si s’amplia la visió que tenim de la salut, també ho fa la forma en què hem d’abordar-
la. Així, la salut deixa d’estar només en mans dels professionals de la salut per estendre’s a 
múltiples camps. I aquí entre en joc la Salut Pública que, segons la definició de l’Agència de 
Salut Pública de Catalunya, fa referencia a aquell conjunt d’activitats organitzades dirigides a 
la protecció i la promoció de la salut, així com a la prevenció de malalties de la població. 
Entenent com a:

• Prevenció: les actuacions dirigides a evitar les malalties, reduir-ne els factors de risc, 
aturar el seu avenç i atenuar-ne les conseqüències.
• Promoció: les actuacions destinades a fomentar la salut de la població, l’envelliment 
saludable i l’equitat a partir de l’apoderament de les persones i el foment d’entorns saludables.
• Protecció: les actuacions destinades a preservar la salut davant d’agents presents en el 
medi (físics, químics i biològics). Les accions se centren en la salut alimentaria, la salut 
ambiental i el  control de pràctiques de risc sanitari.

La salut està condicionada per  les circumstàncies en què les persones naixem, creixem, vivim 
i envellim. Aquestes circumstàncies, conegudes amb el nom de determinants socials de la 
salut, inclouen factors econòmics, mediambientals, culturals, socials i polítics vinculats a 
polítiques no sanitàries. 

Un dels models explicatius més estesos es el de Dalhlgren i Whitehead -1991-, que presenta 
una sèrie d’estrats que se superposen al voltant d’unes característiques individuals com son 
l’edat, el sexe i factors constitucionals que no son modificables per l’acció política. Al seu 
voltant, situades en capes concèntriques es troben un seguit d’influències que sí poden ser 
modificades per l’acció política:

• Els estils de vida individuals, entre els quals s’inclou el consum de tabac o d’alcohol i 
l’activitat física.
• La pertinença a les xarxes socials i comunitàries que condicionen estils de vida i la 
salut.
• Les condicions de vida i de treball, l’alimentació, l’accés a béns i serveis fonamentals, 
com l’educació o els serveis sanitaris.
• Les influències econòmiques, culturals i mediambientals, que actuen sobre tots els 
altres determinants.

En els últims anys han aparegut nous models que posen el focus sobre les desigualtats en 
salut que generen els determinants socials de la salut. Aquests models emfatitzen que cal 
intervenir sobre tots els determinants de la salut i dotar de recursos segons les necessitats per 
tal de garantir l’equitat en salut. 

El concepte de salut exposat i el model dels determinants socials de la salut mostren com la 
majoria de factors que condicionen la salut estan fora del sistema sanitari i es troben en 

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
4/2022/1028

Codi validació document:
14155462644044246222

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 36 de 45

sectors tan amplis com l’educació, els serveis socials, el transport, l’urbanisme o el medi 
ambient.

Per incloure aquesta perspectiva en la planificació i execució de les polítiques públiques, l’OMS 
ha proposat l’enfocament de la Salut en Totes les Polítiques (STP). Aquest enfocament té 
l’objectiu d’intervenir en l’estat de salut de la població des de les polítiques de sectors que no 
necessàriament son el sanitari. I per això, cal incorporar la preocupació per la salut en tots els 
sectors i així poder intervenir sobre els múltiples determinants de la salut.

La incorporació de la Salut a Totes les Polítiques consisteix en adoptar un enfocament 
intersectorial de les polítiques públiques, en què es tingui en compte les repercussions sobre la 
salut. Es tracta de treballar conjuntament des de les diferents àrees de l’administració, i en 
especial de l’administració local per a poder intervenir sobre els múltiples factors que 
determinen la salut.

Treballar en l’àmbit local és molt important, no tan sols perquè és l’escenari més favorable per 
al desenvolupament de dinàmiques polítiques, socioeconòmiques, mediambientals, etc., sinó  
perquè en l’àmbit local és on se circumscriu el territori on viuen, actuen i exerceixen els drets i 
les obligacions el conjunt de veïnes, on es desenvolupen les activitats socials i productives i on 
es generen les xarxes de col·laboració i de suport. Però, fonamentalment, perquè és on 
l’estratègia de salut en totes les polítiques convergeix en una única figura que té la capacitat 
de posar-la en marxa: l’Ajuntament.

Portar l’estratègia de salut en totes les polítiques al territori es el que s’anomena Acció Local 
en Salut i es defineix com un conjunt d’actuacions liderades pels governs locals i orientades a 
situar la política i les accions de salut -prevenció, promoció i protecció- en l’escenari més 
proper a la població. D’aquesta manera possibiliten les sinèrgies de les polítiques públiques, la  
implicació del sector privat i de la ciutadania. Es la governança de la salut en el territori local.

El resultat és l’establiment i el desenvolupament d’una xarxa local que treballa per a la millora 
de la salut de la població, amb un enfocament de perdurabilitat en el temps i seguint un 
procés de planificació, que es concreta en un instrument clau: el Pla Local  de Salut, el qual 
representa una manera de fer i incorpora una anàlisi i una aproximació a la realitat en salut 
local, com també les respostes als principals problemes i necessitats detectats en l’àmbit de la 
salut, mitjançant accions concretes i específiques: “El Pla Local de Salut es l’eina que planifica, 
ordena i coordina les actuacions que es fan en matèria de salut pública en l’àmbit d’un 
municipi, per tal de fer-lo un espai més saludable”.

Un Pla Local de Salut compta amb dues grans fases :

1. Una fase de Diagnosi, en la qual, prèvia definició dels Indicadors de salut,  s’elabora 
una anàlisi i diagnosi de la situació en salut del municipi. Aquesta primera fase permet 
identificar necessitats, problemàtiques i  situacions de risc  que incideixen en la salut.
La Diagnosi també ha de recollir els serveis, els agents i les persones que han de formar part  
en l’elaboració del Pla Local de Salut, des d’una perspectiva transversal, global i comunitària.
La Diagnosi té una vessant quantitativa -recollida i gestió de dades provinents de diverses 
fonts-  i una vessant qualitativa -que recull la percepció i les necessitats socials i sanitàries de 
la vila- en la qual els processos de participació ciutadana hi juguen un paper essencial.
2. Una fase de redacció del Pla Local de Salut, que té com a eix vertebrador el Pla d’Acció, 
document que especifica els objectius del Pla, així com les accions i les metodologies adients 
per assolir-los.

Es per tot això que des de Vilafranca en Comú proposem al Ple d’aquest Ajuntament l’adopció 
dels següents 
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ACORDS:

1. Iniciar dins d’un termini de sis mesos, amb la participació i seguiment del Consell Municipal 
de Salut i en col·laboració amb la Diputació de Barcelona i el govern de la Generalitat de 
Catalunya, la realització d’una Diagnosi de salut de la comunitat. 

2. Realitzar la redacció participada, en el termini d’un any des de la realització de la Diagnosi i 
en col·laboració amb la Diputació de Barcelona i el govern de la Generalitat de Catalunya, del 
Pla Local de Salut de Vilafranca del Penedès, amb la participació i seguiment en tot moment 
del Consell Municipal de Salut de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat (20 regidories presents respecte les 21 de dret).

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Romagosa (VeC) “El Pla Local de Salut recull la planificació, ordenació i 
coordinació de les actuacions que es fan en matèria de Salut Pública (prevenció, promoció i 
protecció de la salut) en l’àmbit d’un municipi per tal de fer-lo un espai més saludable”. Es 
poden preguntar .... per què en l’àmbit local?

Partim de 2 evidències:

1.La definició de Salut, OMS 1946. “La Salut és un estat de complert benestar físic, mental i 
social, i no tan sols l’absència de malaltia”.
2.Els factors determinants de la salut, que estan estructurats en 4 grans grups: Sistema 
sanitari, biologia humana, estils de vida i medi ambient.

Excepte la biologia humana, els altres 3 grups poden ser influenciats per l’acció política.
L’any 1974, Marc Lalonde, ministre de Salut de Canadà, ja va veure que el seu país dedicava 
un 91% del pressupost de Salut al Sistema Sanitari. I, a canvi, l’impacte d’aquest sobre la 
salut de la població era només d’un 11%.

Els altres 3 grups de determinants, amb un impacte sobre la salut d’un 89%, rebien tan sols el 
9% del pressupost de Salut.

Dit d’una altra manera, el ministre Lalonde ja va veure fa quasi 50 anys que la majoria de 
determinants de la salut es troben fora del sistema sanitari. Es troben en els hàbits i estils de 
vida, condicions de vida i de treball, alimentació, accés a béns i serveis fonamentals -educació, 
sanitat- influències econòmiques, culturals i mediambientals. 

L’informe Lalonde, , va marcar un abans i un després en les polítiques públiques en salut i en 
les polítiques en Salut Pública. El Canadà va ser pioner en aquestes polítiques i durant molts 
anys va ser un referent.

Quasi 50 anys després,  però, l’escenari no ha canviat massa. 

Dediquem aproximadament un 80% dels recursos en Salut al Sistema Sanitari. I dins del 
sistema sanitari, la major part dels recursos van a l’assistència hospitalària (60%), 
encarregada de restaurar la salut un cop l’hem perduda, si és possible i si s’arriba a temps.
I dediquem molts menys recursos dels necessaris a l’atenció primària i a la salut pública, 
encarregades de les actuacions de promoció i protecció de la salut i prevenció de la malaltia.
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Ras i curt, invertim molt en restaurar la salut un cop l’hem perduda, però invertim molt poc en 
conservar  la salut i no caure en la malaltia.

Aquestes dues evidències ens aboquen de ple a l’enfoc de Salut en Totes les Polítiques, definit 
i recomanat també per l’OMS.

I entrem de ple en el camp de la Salut Pública, on l’administració local hi té plenes 
competències. Torna a la pregunta inicial: per què en l’àmbit local?

Doncs no només perquè els Ajuntaments tenen competències en Salut Pública, sinó també, i 
en especial, perquè és l’escenari més proper a la ciutadania i té la capacitat d’incloure criteris 
de salut en totes les àrees tècniques de l’ajuntament.

Es tracta d’analitzar els determinants de la salut de la població sobre els quals cal intervenir 
des dels diferents sectors/regidories -educació, serveis socials, promoció econòmica, medi 
ambient, habitatge, urbanisme, etc- per millorar les condicions de salut de les persones.

Per aconseguir aquest objectiu, cal crear un entorn social i mediambiental adient, on les 
opcions saludables siguin fàcils d’escollir. El repte és, per tant, aconseguir que les eleccions 
més sanes per a la ciutadania siguin les mes fàcils de triar.

La proximitat estratègica de l’ajuntament a la seva ciutadania el fa l’element clau per 
aconseguir aquest objectiu. D’aquí ve la importància de tenir un Pla Local de Salut.

Els objectius d’un Pla Local de Salut es poden resumir en:

-Fer de la ciutat un entorn saludable des del punt de vista ambiental, social, cultural i urbà.
-Promoure entre les persones hàbits saludables i prevenir els no saludables.
-Augmentar la participació ciutadana i el treball en xarxa en l’àmbit de la salut.
-Reduir les desigualtats en salut.

I la situació de pandèmia ara viscuda ens porta a afegir un cinquè objectiu que ens interpel·la 
com a administració local:
-Com esdevenir una organització preparada per afrontar situacions adverses i com contribuir a 
la recuperació social i econòmica d’aquesta crisi sanitària.

La  pandèmia que hem viscut ens ha vingut a recordar, una vegada més, i més que mai, que 
la salut depèn en gran mesura del codi postal. Que la salut depèn en molta més mesura de les 
condicions socioeconòmiques que del sistema sanitari. 

I reforça la importància dels objectius d’un Pla Local de Salut, ja que s’han agreujat les 
dificultats preexistents i hem pogut comprovar que la millor manera d’afrontar una crisi és 
tenir una població sana, un entorn pensat per al benestar de les persones i una xarxa 
comunitària forta i inclusiva.

Ara més que mai un Pla Local de Salut és una eina imprescindible. 

Vilanova, Manresa, Sant Feliu, Castelldefels, Manlleu, El Prat, i moltes altres viles del nostre 
entorn, ja fa temps que han iniciat aquest camí.

Igualada va anunciar fa cosa de 3 setmanes l’inici de la redacció del tercer Pla Local de Salut, 
cada un dels quals ha tingut una durada de 4-5 anys. Es obvi que, un cop iniciat, i atenent als 
resultats, es un camí de no retorn.
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A Vilafranca, és cert que la regidoria de Salut porta a terme actuacions i programes per a 
col·lectius en concret, en col·laboració amb el Departament de Salut i d’altres. S’estan fent 
coses i s’han de posar en valor. 

Però les accions planificades i coordinades tenen, està comprovat, major i millor resposta i la 
Diputació de Barcelona dona suport tècnic i econòmic als ajuntaments per elaborar els seus 
Plans.

Cal un Pla Local de Salut. Ara més que mai!!

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que és un calaix de sastre. Detectarem els problemes de 
salut de la gent. Caldrà saber els problemes que té cada individu. Vilafranca no té una 
casuística en gaire diferent que per exemple una persona d'Igualada.

Anuncia el vot favorable.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que les polítiques de Salut Pública han d'anar 
encaminades a fomentar, protegir i promoure la salut de les persones, guariment de la 
malaltia i tenir cura de la salut. Han de ser polítiques proactives, multidisciplinaris i 
transversals. Les diferents àrees de l'ajuntament han de formar part de la pròpia acció.

Sempre han defensat una participació més decisiva de l’àmbit sanitari en la planificació 
territorial i la gestió dels centres d'atenció sanitària al territori. Una major col·laboració i 
entesa entre professionals de la salut pública i les administracions implicades possibilitaria una 
visió més global i facilitaria identificar quines són les problemàtiques actuals i les possibles 
solucions

És important que el Govern de la Generalitat entomi la necessitat de l'atenció primària com un 
servei imprescindible per la població. Cal un Pla de salut que treballi per millorar la salut 
mental i física de totes les persones i per això hi votaran favorablement.
  
La Sra. Maria Sardà (ERC) manifesta que les actuacions en salut a nivell local són de 
prevenció, promoció i protecció. El Pla de salut local recull totes aquestes intervencions per tal 
que les persones que viuen a Vilafranca puguin gaudir de les millors condicions de salut. Cal 
posar sobre la taula les accions que cal fer per millorar la salut.

La Sra. Anna Doblas (JxV) manifesta que en el Consell municipal de salut abans de la 
pandèmia, va sortir la necessitat de treballar en un Pla local de salut transversal. Va arribar la 
pandèmia i no es va poder començar a treballar. Ara es començarà per la diagnosi de la salut 
al municipi. 

L'ajuntament treballa molt en prevenció a través dels centres educatius i l'atenció primària. Es 
crearà una comissió i buscaran recursos. La Generalitat no en disposa. Parlaran amb la 
Diputació per tal d'obtenir assistència tècnica.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) dona les gràcies pel suport. 

Un Pla local de salut, no només avalua la Salut dels ciutadans des del punt de vista mèdic, 
sinó també des de les condicions socials que facin percebre els problemes de salut. En 
l'elaboració d'un Pla local de salut hi ha moltes fases i actors. Considerem que el Consell 
municipal de salut és un lloc de participació idoni. 

No es tracta tant de recursos sinó de canviar el xip a la manera d'aplicar les polítiques.

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, en data de la signatura electrònica

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
4/2022/1028

Codi validació document:
14155462644044246222

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 40 de 45

17.-Exp. núm. 19/2022/1029. Moció que presenta el grup municipal de Vilafranca en Comú 
en defensa de la gestió municipal del Servei d'aigua.

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que la moció es va presentar amb la intenció de 
defensar a la gestió pública de l'aigua. Sembla que el conflicte amb Agbar a canviat. Alguns 
dels acords han deixat de tenir la seva raó i per tot això retiren la moció.

18.-Exp. núm. 20/2022/1029. Moció que presenta el grup municipal de la CUP en nom dei 
Sindicat de llogaters per a la creació d'un protocol en cas de desnonament.

VOTACIÓ:

El moció no s’aprova per 9 vots a favor (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC, 1 C’s) i 11 vots en contra (6 
JxV, 5 PSC).

INTERVENCIONS:

D’acord amb l’article 98 del Reglament orgànic municipal, intervé el Sr. Marc Vallès, en 
representació del Sindicat de llogateres, agraeix la possibilitat de poder presentar la moció 
dona lectura de la mateixa

El Sr. Eladio García (C’s)  anunci el vot favorable i manifesta que consideren que és bo que hi 
hagi el protocol amb participació de tots els grups. Aquest protocol establirà les circumstàncies 
i les actuacions. 

Troba a faltar l’atenció psicològica al propietari del pis llogat, que a vegades complementa la 
pensió d'una persona gran.

 La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que de la mateixa manera que defensen el dret a 
l’empadronament, creuen necessari i així ho defensaran, la creació d’un protocol específic que 
garanteixi els drets de les persones desnonades amb necessitats socials.
Lamenten que el Sindicat de Llogateres no els hagi fet arribar també, al grup municipal de 
VeC, aquesta moció, perquè han presentat diverses iniciatives en aquest sentit i sempre han 
recolzat les iniciatives del Sindicat.
Anuncia el vot favorable.

El Sr. Noel Viñas (CUP) agraeix el sindicat representació de la moció i la defensa que fan del 
dret a l'habitatge a la Vila i a la comarca. Donen suport a l’Isham i família, que divendres els 
desnonaran. Troben important l’aprovació de la moció .

La Sra. Montse Espinosa (ERC) dona les gràcies al sindicat per la presentació de la moció que 
ha de fer front al problema de l'habitatge. Cal fer que els grans tenidors posin els seus pisos a 
disposició del parc habitatge.

El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que l'accés a l'habitatge és un dels grans problemes que 
té la nostra societat. Qui en té la competència, l'estat i la Generalitat, no han estat prou actius 
per incrementar el parc d'habitatge.
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Fa uns anys, diferents tècnics municipals es van reunir amb membres de l'Administració de 
Justícia a Vilafranca per preveure els desnonaments. La directora de Drets Socials manté 
reunions periòdiques amb el Sindicat de llogateres per tractar temes d'habitatge. En cap 
d'aquestes reunions se’ls havia parlat d'aquest tema.

Els representants dels grups municipals saben la intenció de convertir la Comissió d'habitatge 
en el Consell municipal d'habitatge.

En tots els desnonaments en què hi ha un usuari de serveis socials, una tècnica municipal hi 
participa.

Proposa la retirada de la moció per parlar prèviament del tema.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que li sorprèn la posició de l'equip de Govern. No retiraran 
perquè es proposa  la creació d'una eina que farà servei a la ciutadania de Vilafranca. La 
ciutadania necessita aquest protocol i de moment aquesta eina no hi és.

El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que no hi ha hagut diàleg. El sindicat de llogateres no 
han parlat d'aquest tema quan hi havia un espai idoni per parla. De la mateixa manera que es 
mantenen reunions de treball amb el Sindicat de llogateres, potser s'arribarà a la mateixa 
conclusió de creació d'aquesta comissió.

 El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que considerem que el vot en contra és per manca de 
voluntat política.

El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que la voluntat política hi és i que per això hi ha hagut 
reunions periòdiques.

19.- Exp. núm. 22/2022/1029 – MOCIÓ D’URGÈNCIA PER ACLARIR ELS FETS DE 
L’ESPIONATGE CONTRA EL MOVIMENT INDEPENDENTISTA CATALÀ. Moció que 
presenta el grup municipal d’ERC al Ple de l’ajuntament de Vilafranca del Penedès per aclarir 
els fets contra el moviment independentista català

Sotmesa a aprovació la urgència del punt sobrevingut, aquesta és apreciada per 19 vots a 
favor (6 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC) i un en contra (1 C’s).

MOCIÓ PER ACLARIR ELS FETS DE L’ESPIONATGE CONTRA EL MOVIMENT INDEPENDENTISTA 
CATALÀ.

Recentment s’ha conegut que el moviment independentista ha sigut víctima del cas 
d’espionatge il·legal més massiu de la història. La investigació l’ha destapat el mitjà 
nordamericà ‘The New Yorker’ a través d’un informe de Citizen Lab, un laboratori canadencque 
estudia els controls d'informació que afecten la seguretat d'Internet i que amenacen els drets 
humans.

Aquest informe constata que almenys 65 persones vinculades a l’independentisme han patit 
infeccions amb el programa espia conegut com a Pegasus, un programa de vigilància que 
només poden adquirir els Estats. La majoria de les víctimes són membres de les principals 
organitzacions civils i polítiques de Catalunya, però els atacs s’amplien també als seus entorns
-familiars, amics, advocats, periodistes, etc. Fa prop de dos anys ja va transcendir l’ús 
d’aquest programari en el cas de l'aleshores president del Parlament i actual conseller 
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d’Empresa i Treball, Roger Torrent, i del president del grup municipal de Barcelona, Ernest 
Maragall.

Aquest espionatge il·legal s’emmarca dins el context de repressió contra el moviment 
independentista que ja des d’abans i , sobretot, després del referèndum d’autodeterminació de 
Catalunya l’1 d’octubre de 2017, han perpetrat els poders de l’Estat espanyol, principalment el 
Govern i el Poder Judicial amb el tancament de webs, violència policial, detencions arbitràries, 
presos polítics, exiliats i centenars de perseguits judicialment per haver donat suport al 
referèndum i al procés d’independència. Una repressió que no va parar malgrat les decisions 
del Grup de Treball de Detencions Arbitràries de la ONU, que va demanar l’alliberament dels 
presos polítics, o de la resolució del Consell d’Europa demanant la fi de la repressió i retirar 
euroordres contra els exiliats. Davant d’aquesta pressió internacional, el govern espanyol va 
veure’s obligat a indultar els presos polítics el juny del 2021, però la repressió ha continuat a 
Catalunya.

A part de ser un delicte, aquesta forma d’espionatge vulnera drets fonamentals bàsics com el 
dret a la privacitat, a la llibertat d’expressió i de reunió, i al dret a la igualtat en la participació 
política. S’ha espiat a gent, per les seves idees. Cal destacar que aquest programari només el 
poden adquirir els Estats. I senyalar que tal com apunta el mateix informe, l’Estat espanyol, 
un estat membre de la UE, és al darrera d’aquests fets intolerables que constitueixen una 
violació de drets fonamentals. Com també diu l’informe tots els “objectius” tenien “un interès 
evident” per al govern espanyol i que l’enviament “d’esquers” en forma de missatges per 
poder accedir als dispositius coincideixen amb “esdeveniments d’interès”. A més, apunten al 
fet que el CNI espanyol ha estat client d’NSO.

Aquests fets intolerables constitueixen un precedent molt greu per la democràcia a Europa i, 
per aquest motiu, no poden quedar impunes. A més a més, l’ús d’aquesta eina per perseguir 
el moviment català d’autodeterminació s’ha fet servir més enllà de les fronteres d’Espanya: a 
Bèlgica, Suïssa, Alemanya i França.

El passat 19 d’abril es va constituir una Comissió d’Investigació al Parlament Europeu sobre 
l’ús de Pegasus i d’altres programaris espia als estats membres de la UE on també s’abordarà 
aquest cas. Això situa a l’estat espanyol al costat d’Hongria i Polònia, estats ja sota un gran 
escrutini per les mancances democràtiques i la violació continuada de drets fonamentals que 
exerceixen.

Per tots aquests motius, el grup municipal d’Esquerra Republicana a l’Ajuntament de 
Vilafranca del Penedès, proposa l’adopció dels següents ACORDS:

PRIMER.- Denunciar, un cop més, la persecució política i judicial cap al moviment 
independentista català i especialment, l’espionatge polític de l’Estat espanyol amb Pegasus 
contra més de 65 persones per les seves idees.

SEGON.- Exigir al govern Espanyol que impulsi una investigació exhaustiva, transparència, 
aclariment dels fets i l’assumpció de responsabilitats.

TERCER.- Demanar al Congrés dels Diputats la creació d’una comissió d’investigació que 
permeti determinar les responsabilitats i explicar públicament com és possible que s’hagi 
pogut produir aquest espionatge il·legal massiu.

QUART.- Traslladar aquests acords als partits polítics i entitats afectades així com al govern 
espanyol i als grups parlamentaris amb representació al Congrés dels diputats i al Parlament 
Europeu.
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VOTACIÓ:

Es sotmet a votació en dos blocs:

El primer és el punt primer de la part dispositiva, que té el següent resultat: Aprovat per 14 
vots a favor (6 JxV, 5 ERC, 2 CUP, 1 VeC), 5 abstencions (5 PSC) i un en contra (1 C’s).

La resta de punts de la part dispositiva: Aprovats per 19 vots a favor (6 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 
CUP, 1 VeC) i un en contra (1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Pere Sàbat (ERC)  manifesta que tothom ha pogut anar seguint en lamentable afer de la 
contractació, per part de l'Estat espanyol, del programa Pegasus, que fins ara ha transcendit 
la violentació de la intimitat de 65 persones, líders socials i polítics del nostre país. És una 
absoluta vulneració dels drets fonamentals. 

Una democràcia que es creu plena, no pot espiar a la seva ciutadania i menys a representants 
electes. Cal assumir responsabilitats per part del Govern espanyol i ha d'iniciar una 
investigació profunda i no excusar-se sense sentit.

L'any 1995, per un escàndol d'escoltes il·legals el vicepresident del govern Narcís Serra, va 
haver de dimitir. Cal exigir al Govern espanyol que impulsi una investigació exhaustiva i amb 
transparència i  l’assumpció  de responsabilitats i demanar la creació d'una comissió 
d'investigació de tot aquest afer.

El Sr. Eladio García (C’s)  anuncia que votarà en contra i manifesta que es parteix d'un 
pressupost no constatat. No es sap si l'espionatge ha estat legal o il·legal.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) anuncia que hi votarà a favor.

Manifesta que és un fet molt greu i s'ha de fer tot el possible per aclarir-ho i arribar fins al 
fons. Tampoc està clar que l'independentisme català hagi estat l'única víctima. És 
condemnable tot.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anunci el vot favorable i manifesta que és el cas d'espionatge més 
gran mai descobert fins ara. Afecta fins ara a unes 65 persones vinculades al moviment 
independentista 
Ha estat perpetrat per l'Estat espanyol. Una vergonya més de la mal anomenada democràcia 
espanyola.

A Catalunya també s'han donat casos d'espionatge i seguiment fet pels Mossos d'Esquadra 
vers activistes socials i l'esquerra independentista, com ha demostrat en diverses ocasions el 
setmanari La Directa.

Volen exigir a la depuració d'aquests fets i garanties de no repetició

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que estan d'acord en que qualsevol espionatge il·lícit 
és intolerable i s'han d'emprendre les accions polítiques i jurídiques que calgui per avançar i 
derivar les responsabilitats que es concretin. Fins i tot s’està intentant desbloquejar certes 
comissions bloquejades pel PP i Vox.
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Estarien totalment d'acord en els punts 2, 3 i 4,  per veure què ha passat i quines 
responsabilitats cal exigir. Això està en contradicció amb el punt primer i demana la votació 
per punts.

El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) anuncia que hi donaran suport independentment de que es 
declari legal o il·legal, espiar advocats és una il·legalitat, vulnera el dret a defensa de tota 
persona. 

En tot aquest desori hi ha un motiu de consol, que és que l'Estat espanyol va fer un ridícul 
monumental a nivell mundial quan no va trobar una sola urna de la celebració del referèndum 
de l'1 d'octubre, malgrat tots els sistemes d'espionatge que tenia i ara han quedat acreditats.

No es pot esperar gran cosa més d'un Estat espanyol amb uns sistema judicial que dicta 
sentències arbitràries, inhabilitat presidents per una pancarta, imposa un model lingüístic al 
nostre sistema educatiu o nega drets universals com l'autodeterminació dels pobles.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) afegeix que legal o no o legal, que s'estigui espiant un advocant quan 
té un judici en marxa dinamita la defensa. En això és demostra una persecució política 
gravíssima.

L'alcalde Pere Regull (JxV) anuncia la votació per punts

20.- PRECS I PREGUNTES

El Sr. Eladio García (C’s)  pregunta quan si li remetrà l'informe jurídic sobre l'adequació ha 
normativa del cartell lluminós de la Plaça de la Vila 2. En la sol·licitud ja es demana que si no 
compleix la normativa, sigui retirat.

Avui ha rebut la resposta a la pregunta formulada en el Ple passat sobre el pagament al 
propietari per l'ocupació del terreny per les obres del VINSEUM. Demana l'informe de 
l'empresa que ha retirat les terres contaminades conforme s'han dipositat en l’abocador que 
pertoca.

Demana el llistat de presos polítics que hi ha a les presons espanyoles, perquè hi ha un rètol a 
l'ajuntament que demana la llibertat de presos polítics.

Tampoc ha rebut resposta sobre els projectes sostenibles de rebre subvenció Next generation.

Demana saber quin membre de l'equip de Govern representa Vilafranca en el comitè de les 
regions de la Unió Europea.

 La Sra. Montse Romagosa (VeC) pregunta si els dictàmens que es porten a l'aprovació del Ple, 
si es poden aprovar punt per punt.

L'alcalde Pere Regull (JxV) aclareix que el Rom dona la potestat de sotmetre a aprovació punts 
a l'alcalde. Els portaveus dels grups ho poden demanar

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que a l'associació de veïns de Sant Julià se li va 
denegar la presència a la fira de Sant Jordi per exposar els treballs manuals que fan perquè li 
van dir que la fira només era per vendre llibres i roses.

També pregunta si respecte les enganxines que s'enganxen als els porters automàtics, si és 
denunciable.
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L'alcalde Pere Regull (JxV) aclareix que és denunciable i que algun cop s'ha sancionat.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) pregunta si les cartelleres són informació institucional lliure.

A l'antic edifici de l'antiga Farinera sembla ser que és un niu de rates i coloms i ocasiona 
moltes molèsties. També sembla ser que alguna part de l'edifici no està en condicions i que 
caldria fer alguna cosa.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que respecta les obres del servei de rodalies de Renfe, 
si l'ajuntament ha demanat que reforcin el servei de bus.

Demana perquè la Junta de Govern Local de 28 de març hi ha l'externalització d'algunes 
consergeries.

Demana saber quines actuacions hi han previstes enfront el desnonament programat per 
divendres.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) manifesta que el dia de Sant Jordi se'ls havia dit que els 
artesans anirien a la Rambla de la Girada i una altra part a la Rambla Nostra Senyora, 
Demana saber quins criteris hi va haver per decidir quins artesans anaven a un lloc i quins no.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) en relació al viver de cellers, voldrien estar al cas del 
cronograma.

També demanen una còpia dels projectes que s'han sol·licitat pel finançament Next Generation

 El Sr. Pere Sàbat (ERC)  demanin també la informació sobre la Farinera.

Emfatitza la necessitat del bus i la seva ampliació i control del concessionari del compliment 
del servei. Cal apretar com sigui per solucionar aquest drama.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que ahir van rebre una resposta a una sol·licitud 
d'unes dades d’educació. Els responen que l'Oficina municipal d'escolarització no pot donar les 
dades a tercers persones. Ells són un grup municipal. Només hi veuen voluntat d’amagar les 
dades. Hi ha manca de transparència del Govern. El Govern no compleix amb la Llei municipal 
de règim local de Catalunya que diu que s'entén que la sol·licitud està acceptada si 
transcorren quatre dies sense donar resposta. Demana que es faciliti les dades i si no, posaran 
l'assumpte través dels seus serveis jurídics.

L'alcalde Pere Regull (JxV) demanarà a veure com ha anat aquest assumpte

La Sra. Maria Sardà (ERC) demana taules per poder reposar papers còmodament cas que no 
fos possible demana un espai alternatiu on fer els Plens 

Seguidament l'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.
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El secretari,

Vist-i-plau l'Alcalde,


		2022-05-11T16:33:17+0200
	Rol2
	CRIPTOLIB


		2022-05-11T11:28:33+0200
	Rol1
	CRIPTOLIB


	

	



